
نشانه هایی از انشقاق در میان 
اصلاح طلبان

گردش به راست 
کارگزاران

اوایل اردیبهشت ماه عبدالواحد موسوی لاری نائب 
رئیس شــورای سیاســت گذاری اصلاح طلبان طی 
نامه ای خطاب به محمدرضا عارف از سمت خود در 
این شورا اســتعفا کرد. هر چند موسوی لاری علت 
اصلی استعفای خود را کسالت و مشکلات جسمانی 
اعلام کــرده، اما بخش پایانی اســتعفانامه او کمی 
درباره علل این اســتعفا ایجاد تشکیک کرد. آنجایی 
که موســوی لاری ضمن اشاره تلویحی به شکست 
اصلاح طلبان در انتخابــات مجلس یازدهم، از لزوم 
بازنگری در ساختار ها و سازوکار های اجماعی اصلاح 
طلبــان و پررنگ شــدن نقش احزاب و تشــکل ها 
ســخن گفت. پس از استعفای موسوی لاری بحث 
دامنه داری میان اصلاح طلبان شــکل گرفت که آیا 
ســازوکار رهبری اصلاحات و به ویژه شورای عالی 
سیاســتگذاری، سازوکار مناســبی برای این جریان 

است یا باید در آن تغییراتی ایجاد کرد؟

بررسی صبح امروز از گروه خونی متفاوت 
و مقاوم در برابر کرونا:

Bلاکچری
پلاسما درمانی به عنوان راهکاری برای 
تقویت سیستم ایمنی بدن مبتلایان به 
کووید ۱۹ در ایران نیز مورد توجه قرار 

گرفته هر چند روش جدیدی نیست اما به 
نظر می رسد اقدامی امیدبخش در بهبود 

مبتلایان به ویروس کرونا است.

اوضاع فعلی 
محصول واکنش 

 دیروز است
علی مرادی مراغه ای، از وضعیت 
تاریخ شناسی در ایران می گوید

در پی تذکر عضو شورا به شهردار مشهد:

تفاهم نامه های ورزشی 
شهرداری فاش شد  

 ماموریت های ویژه سرپرست 
وزارت صمت چیست

وزیرصمت 
خیابانی شد

تحلیل روز

گزارش ویژه

گفت و گوی ویژه

در این شماره می خوانید
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خالی  جیب 
عالی پز 

مشکل کم ارزش بودن پول ملی را باید از ریشه  حل کرد
تغییر در تعداد صفرها کمکی نمی کند

شماره 684 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان

به
شن

ه 
23س

02
99

با سلام خد مت امام عصر)عج(



2
سه شنبه 23  اردیبهشت ماه 1399/   سال سوم  /   شماره 684

Vol.3.No.684  / May.12.2020

w w w . s o b h e - e m r o o z . i r
sobhe.emrooz.news@gmail.com

ت
اس

سی

»عصر روز یکشنبه بیست و یکم اردیبهشت 
در حین انجام تمرین دریایی توسط تعدادی 
از شناورهای نیروی دریایی ارتش در آبهای 
جاســک و چابهار، شناور پشــتیبانی سبک 
کنارک دچار حادثه شد و تعدادی از دریادلان 
نیروی دریایی به فیض شهادت نائل آمدند. 
تعداد شهدای این حادثه ۱۹ تن بوده و تعداد 
مجروحان نیز ۱۵ نفر اســت که در وضعیت 

مناسبی به سر می برند...
روابط عمومی نیروی دریایی ارتش چگونگی 
بروز حادثه برای یکی از شــناورهای سبک 
در منطقه عمومی آب های جاسک و چابهار 

را تشریح کرد.
روابط عمومی نیــروی دریایی ارتش اعلام 
کــرد: »عصر روز یکشــنبه بیســت و یکم 

اردیبهشــت در حین انجــام تمرین دریایی 
توســط تعدادی از شناورهای نیروی دریایی 
ارتش در آبهای جاســک و چابهار، شــناور 
پشتیبانی ســبک کنارک دچار حادثه شد و 
تعدادی از دریادلان نیروی دریایی به فیض 

شهادت نائل آمدند.
پس از این حادثه تیم هــای امداد و نجات 
دریایی در فاصله کوتاه در محل حضور یافته 
و مجروحان و شــهدا را از شناور تخلیه و به 

مراکز درمانی منتقل کردند.
گفتنی اســت نیرو های مســتقر در شناور 
مذکور رشــادت مثال زدنــی در نجات جان 

همرزمان خود به خرج دادند.
تعــداد شــهدای این حادثه ۱۹ تــن بوده و 
تعــداد مجروحان نیز ۱۵ نفر اســت که در 

وضعیت مناســبی به ســر می برند.بر اساس 
این گزارش شــناور حادثه دیده کنارک طی 
عملیاتی برای بررســی هــای فنی به محل 
اسکله دریایی منطقه منتقل شده است.روابط 
عمومی نیروی دریایی ارتش ضمن تسلیت 
به خانواده های شهدای این شناور، بر آمادگی 
دفاعی و روحیه شهادت طلبی کارکنان غیور 
دریایــی ارتش تأکید و عنوان کرده اســت، 
انتظار مــی  رود تا بررســی دقیق تیم های 
کارشناسی حاضر در محل حادثه، از هرگونه 

گمانه زنی در این خصوص پرهیز شود.«
خبرهای اولیه درباره حادثه ناوچه کنارک

ســاعت 3.3۵ بامداد امــروز، »تابناک« در 
خبری نوشت: بر اســاس گزارش های تایید 
نشــده، پیش از ظهر روز گذشته )یکشنبه، 

۲۱ اردیبهشــت ۹۹( مانوری دریایی توسط 
کشورمان در دریای عمان برگزار شده که به 

وقوع خطایی مرگبار منجر شده است.
آن گونه که خبر می رســد، در بخشی از این 
مانور که در نزدیکی بندر جاسک و با حضور 
برخی یگان های دریایی کشــورمان برگزار 
می شــده، ناوچه »کنارک« به اشــتباه مورد 
هدف موشــکی قرار می گیرد که ناو جماران 
به نیت نشانه روی هدفی دیگر شلیک کرده 

است.  
بر اساس این گزارش های تایید نشده، بر اثر 
این شلیک موشــکی، جمعی از خدمه ناوچه 
کنارک به شهادت نایل آمده و برخی مجروح 

شده اند. 
مشخصات فنی ناوچه کنارک

گفتنی اســت، کنارک ناوچه موشــک انداز 
کلاس هندیجان با کد ۱۴۰3 اســت که از 
ســال ۱۹۸۸ در خدمت است. این ناوچه در 
آخرین به روز رســانی خــود در مهر ۱3۹۷ 
مجددا به نیــروی دریایی ارتش پیوســت. 
ناوچه های کلاس هندیجــان به دو لانچر 
دوتایی موشک نور تجهیز شده اند. از قابلیت 
و توانایــی کلاس هندیجــان می تــوان به 
مین ریزی و حمل آب بــا ظرفیت ۴۰ تن و 
پذیرش بار تا ســقف ۴۰ تن بر روی عرشه 

اشاره کرد.

شــناورهای کلاس »هندیجان« دارای ۴۷ 
متر طــول و ۸.۵ متر عــرض و آبخور ۲.۹ 
متری هستند. این شــناورها ساخت هلند و 

کارخانه کشتی سازی damen هستند.
اولین تصاویر از ناوچه سانحه دیده کنارک

ســاعاتی پس از اعلام خبر ســانحه ناوچه 
کنارک که اعلام شده در حین انجام تمرین 
دریایی توســط تعدادی از شناورهای نیروی 
دریایی ارتش در آبهای جاســک و چابهار، 
شناور پشــتیبانی دچار حادثه شده، تصاویر 

اولیه این شناور منتشر شد.
اسامی شــهدای حادثه شناور کنارک اعلام 

شد
اســامی شــهدای عالی مقام نیروی دریایی 
ارتش در حادثه شــناور پشتیبانی کنارک به 

شرح زیر است:
۱- شهید ناوبان دوم الکترونیک جعفر کوهی
۲- شــهید ناوبان دوم عرشــه اسماعیل پور 

خسرو
3- شــهید ناوبــان دوم مکانیک مصطفی 

پویانفر
۴- شهید ناوبان سوم برق مهدی رازی

۵- شهید اســتوار عرشه حســین سپهری 
اهرمی

۶- شهید ناو استوار عرشه عادل قاسم زاده
۷- شهید ناو اســتوار دوم برق سید منصور 

موسوی نژاد
۸- شــهید ناو استوار دوم مکانیک سعید یار 

احمدی
۹- شهید ناو اســتوار دوم عرشه های سید 

حامد جعفری
۱۰- شهید مهناوی یکم برق مهدی هاشمی 

خواه
۱۱- شــهید مهناوی یکــم مکانیک آرش 

پاکدل
ابراهیم  ۱۲- شهید کارمند آشپزخانه محمد 

کاظمی
۱3- شــهید ســرباز وظیفه فخرالدین فلک 

نازی
۱۴- شــهید ناو اســتوار یکم تفنگدار سید 

مرتضی خادمی حسینی
۱۵- شــهید مهنــاوی یکم تفنگــدار رضا 

دهقانی
۱۶- شــهید مهناوی یکــم تفنگدار محمد 

افشون فر
۱۷- شهید غواص محمد اردنی

۱۸- شهید جوشکار آرمان سرحدی
۱۹- شهید استوار برق محمد صیادی

پیام سرلشکر موسوي درپی شهادت تعدادي 
از دریادلان نیروي ارتش

فرمانده کل ارتش جمهوري اســلامي ایران 
در پي شــهادت تعدادي از دریادلان نیروي 

دریایــي ارتش در حادثه نــاو کنارک پیامي 
صادر کرد.

به گزارش روابــط عمومي ارتش، متن پیام 
بدین شرح است؛

بسم الله الرحمن الرحیم
ولنََبْلُوَنَّکُمْ بشَِيْءٍ مِنَ الخَْوْفِ وَالجُْوعِ وَنقَْصٍ 
ــرِ  وَبشَِّ وَالثَّمَرَاتِ  وَالْنفُْــسِ  الِ  مِنَ الْمْــوَ

ابرِِینَ الصَّ
پوشیدن خلعت شــهادت آرزوی رزمندگان 
مومنی اســت که صادقانه و جــان برکف، 
زندگی خود را وقف دفاع از آرمان ها و حدود 

و ثغور کشور نموده اند.
 وصول به این مطلوب اگرچه برای شهیدان 
شــیرین و گواراست، برای بازماندگان تلخ و 
جانکاه است و فراغ آنها جز به لطف خداوند 

رحمان و رحیم جبران نمی شود.
 شــهادت جمعی از رزمندگان ســپیدپوش 
نیــروی دریایی ارتش جمهوری اســلامی 
ایــران را به محضر فرمانــده معظم کل قوا 
)مدظله العالی(، خانواده معظم شهدا و همه 
همرزمان عزیزم تبریک و  تســلیت عرض 

می کنم.
از درگاه خداونــد بزرگ برای آن عزیزان که 
اینک در جوار رحمــت پروردگار آرام گرفته 
اند، علو درجات و بــرای خانواده معظم آنها 

صبر و اجر مسئلت می نمایم.

تشریح جزئیات حادثه شناور کنارک؛ 
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استاندار خراسان رضوی:

شهدا متعلق به همه هستند
اســتاندار خراسان رضوی گفت: شهدا متعلق به همه هســتند و غیر از دستگاه های 

دولتی، نهادهای غیردولتی هم برای برگزاری بهتر کنگره کمک کنند.
به گزارش صبح امروز، علیرضا رزم حسینی در جلسه شورای برنامه ریزی و هماهنگی 
کنگره ملی 18 هزار شــهید استان و اولین جلسه ستاد گرامیداشت چهلمین سالگرد 
دفاع مقدس که در محل ســالن شهید باهنر استانداری برگزار شد، با تاکید بر اینکه 
نظام جمهوری اسلامی مدیون شهدای عزیزی است که جان خود را در راه اسلام و 
انقلاب فدا کردند، اظهار کرد: ما علاوه بر اینکه به اعتلای فرهنگ ایثار و شــهادت 

نیازمندیم، باید در راستای تحقق این مهم نیز تلاش کنیم.
وی با اشاره به اینکه برای پیشــبرد بهتر کار، برنامه زمان بندی مشخص نیاز است، 
افزود: از زمانی که کنگره آغاز می شــود در قالب فیلم های کوتاه و مناسب برگزاری 
کنگره در رســانه ملی و استانی تبلیغ شــود و از طرفی با کمک صدا و سیما فضای 

استان به سمت این کنگره برود.
اســتاندار خراسان رضوی تاکید کرد: باید توجه داشته باشیم که تامین مالی در سطح 
اســتانی و تامین مالی دستگاه ها در ســطح ملی باید دنبال شود و دستگاه از سطح 

ملی مطالبه کنند.
رزم حسینی در ادامه سخنان خود در این جلسه خاطرنشان کرد: شهدا متعلق به همه 
هســتند؛ ما محوریت شــهدا را امام رضا )ع( قرار داده ایم لذا همه استان باید درگیر 
شــوند و در این راستا امکانات استانی هم باید درنظر گرفته شود. بر این اساس همه 

دستگاه ها و حتی نهادهای غیردولتی برای برگزاری بهتر این کنگره کمک کنند.
وی متذکر شــد: باید پیش بینی حوادثی مثل بحران هــا را در اجرای کنگره مد نظر 
داشته باشیم تا کنگره تحت تاثیر این حوادث قرار نگیرد.استاندار خراسان رضوی ابراز 
کــرد: با توجه به نقش محوری خراســان رضوی در دوران دفاع مقدس، علاقمندیم 
یک کنگره در شــأن استان برگزار شود.در ادامه این جلسه فرمانده سپاه امام رضا)ع( 
گفت: بنــا داریم از هدایت های مســئولین کمیته ها به صــورت تخصصی در قالب 
کمیته ها اســتفاده کنیم لذا لازم اســت که از نظر روسای کمیته ها در برنامه ریزی و 
در بخش هایی که باید کارها شــروع شــود، بهره مند شویم.سردار نظری در ارتباط با 
کمیته های تولیدی کنگره مذکور که نیاز به زمان دارند گفت: باید تدبیر بشــود تا در 

دو بخش مربوط به تولید و پخش، زمان را بتوانیم به نحو احسن مدیریت کنیم.
وی افزود: در برخی از کمیته های قشری برنامه ها باید به سرعت معین شود تا تراکم 
برنامه ها در یک زمان محدود را شــاهد نباشیم.گفتنی است در این جلسه گزارشی از 
برنامه های کمیته های اصلی تولیدی مرتبط با کنگره 18 هزار شهید خراسان رضوی 
از جمله کمیته ادبیات و نشر، کمیته یادمان ها و المان های شهر مشهد، کمیته رسانه، 
کمیته فضای مجازی، کمیته جمع آوری آثار شهدا، کمیته اسناد دفاع مقدس و کمیته 
یادمان ها و المان های استان خراسان رضوی ارائه شد و برخی از روسای کمیته ها به 

ایراد نقطه نظرات خود پیرامون اقدامات انجام شده پرداختند.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری خراسان رضوی:

فرمانداران دغدغه معیشت مردم را در 
اولویت قرار دهند

معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی استانداری خراســان رضوی گفت: فرمانداران با 
اقدامات نظارتی و مقابله با گرانفروشــی، دغدغه معیشــت مــردم و جهش تولید را 
در اولویت قرار دهند.حســن جعفری در اولین همایش فرمانداران اســتان با تقدیر از 
زحمات و خدمات آنها طی سال گذشته به ویژه در حوزه های سیل، انتخابات، مباحث 
امنیتی و مقابله با کرونا، بر رعایت و نظارت 102 پروتکل بهداشتی ابلاغی تاکید کرد.
وی به برنامه ریزی و هدفگذاری سال جاری در حوزه های مختلف اقتصادی، اجتماعی 
و فرهنگی اشاره کرد و گفت: با توجه به شرایط اقتصادی، مدیریت ردیف های بودجه 
و صرفه جویی از اولویت های فرمانداران اســت.معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی 
اســتانداری خراسان رضوی بر بهره گیری از مشــارکت خیرین و نیکوکاران در قالب 
تهیه بسته های معیشــتی و تکمیل طرح های نیمه تمام تاکید کرد و افزود: در حوزه 
تاب آوری اجتماعی، جهش تولید و تعییــن تکلیف معتادان متجاهر باید برنامه ریزی 
منســجم صورت گیرد.جعفری همچنین آمادگی برای تشــکیل ستادهای انتخابات 
ریاســت جمهوری و شورای شهر و روستا با رعایت فاصله گذاری فیزیکی و هوشمند 
و نیز اقدامات نظارتی بر توزیع کالاهای اساســی و مقابله با گرانفروشــی را از دیگر 
وظایف فرمانداران برشــمرد.لازم به ذکر اســت فرمانداران در قالب چهار کارگروه 
سیاســی و امنیتی، اقتصادی، عمرانی و پشتیبانی مباحث مربوطه را پیگیری خواهند 

کرد و جمع بندی نهایی با حضور استاندار خراسان رضوی صورت خواهد گرفت.

نشانه هایی از انشقاق در میان اصلاح طلبان

گردش به راست کارگزاران
ماه  اردیبهشــت  اوایل 
موســوی  عبدالواحد 
لاری نائــب رئیــس 
شورای سیاست گذاری 
طــی  اصلاح طلبــان 
نامــه ای خطــاب بــه 
از  عــارف  محمدرضــا 
سمت خود در این شورا 
اســتعفا کــرد. هر چند 
موســوی لاری علــت 
اصلــی اســتعفای خود 
را کســالت و مشکلات جســمانی اعلام 
کرده، اما بخش پایانی استعفانامه او کمی 
درباره علل این اســتعفا ایجاد تشــکیک 
کــرد. آنجایی که موســوی لاری ضمن 
اشاره تلویحی به شکست اصلاح طلبان در 
انتخابات مجلس یازدهم، از لزوم بازنگری 
در ســاختار ها و ســازوکار های اجماعــی 
اصلاح طلبان و پررنگ شدن نقش احزاب 
و تشکل ها ســخن گفت. پس از استعفای 
میان  دامنــه داری  موســوی لاری بحث 
اصلاح طلبان شکل گرفت که آیا سازوکار 
رهبری اصلاحات و به ویژه شــورای عالی 
سیاســتگذاری، سازوکار مناسبی برای این 
جریان اســت یا باید در آن تغییراتی ایجاد 

کرد؟
منتقدان شــورای عالی اصلاحات معتقدند 
»اصلاحات باید اصلاح شــود و شــورای 
عالی سیاستگذاری که از یک مقام ستادی 
به یک حزب تبدیل شــده بود، بازســازی 

شود و ذیل احزاب قرار گیرد.«
دلیل شکســت ســنگین  منتقدان  ایــن 
را عملکرد ضعیف  اصلاح طلبان  انتخاباتی 
شورا می دانند. متن استعفای موسوی لاری 
نیز در واقع ایــن مطلب را القا می کرد که 
او نیز از منتقدان عملکرد شــورایی است 
که خود نایب رئیس آن بوده اســت. البته 
این موضوع از ســوی او به نوعی رد شد. 
محمدرضا عارف ریاســت شــورای عالی 
سیاســتگذاری اصلاح طلبــان را بر عهده 
دارد و پس از انتخابات ریاســت جمهوری 
ســال 92 او به نوعی موثرترین چهره در 
اتخاذ سیاست های انتخاباتی اصلاح طلبان 
بوده است. جدی ترین منتقد شورای عالی 
اصلاح طلبان حزب کارگزاران ســازندگی 
اســت. حزب کارگزاران در سال های اخیر 
از هــر فرصتی بــرای زیر ســوال بردن 
عملکرد شورا استفاده کرده است از نکات 
جالب توجه این اســت کــه هیچ وقت نیز 
از شورای سیاستگذاری خارج نشده است. 
پس از اســتعفای موســوی لاری روزنامه 
ســازندگی ارگان حزب کارگزاران در این 
باره نوشت: »استعفای موسوی لاری قدم 
اول برای بازســازی اصلاحات بوده و قدم 
بعدی نیــز می تواند اســتعفای محمدرضا 
عارف و سپردن این مســئولیت به فردی 
باشد که آشنا به سیاست و کار تشکیلاتی 
است.« حمله کارگزاران به عارف و شورای 
سیاســتگذاری بــه همینجا ختم نشــد و 

غلامحســین کرباسچی دبیرکل حزب، در 
گفت و گویی گلایه های صریحی را مطرح 
کرد. دبیــرکل کارگزاران در بخش هایی از 
مصاحبه خود که بیشــتر تحلیل و جنجال 
را در پی داشــت، گفت: »با شخصیت های 
نداشته  رودربایستی  هم  سیاســی  محترم 
باشــیم. مثلا این که آقــای دکتر عارف 
شدند  ریاســت جمهوری  نامزد  وقتی  یک 
و اصلاح طلبان به هــر دلیلی دنبال آقای 
روحانــی رفتند نباید باعث این شــود که 
بخواهیم جبران کنیم و بگوییم که او حتما 
رئیس شــورای عالی باشــد. آقای عارف 
اگر می تواند در شــورای عالی اصلاحات، 
فراکسیون امید یا هر جایی نقش برجسته 
ایفا کند باید از او حمایت کنیم، اما اگر در 
عمل دیدیم که شخصیت اجرایی با توانایی 
برقرار کردن یک ســازوکار فعال را ندارد 

باید تعارف را کنار بگذاریم.«
او به خاتمی هم اشاره کرد و افزود: »درباره 
بقیه بزرگان هم همین طور اســت. حتی 
دیگر کسانی که شاید برای ما کاریزما بوده 
و شــخصیت مورد علاقه ما باشــند. حالا 
آقــای خاتمی یا هر کــدام از رفقا. اگر به 
خاطر شخصیت های بزرگوار و خصلت های 
قابل تحســینی که دارند، به خاطر این که 
نمی توانند به هیچ کســی نه بگویند و … 
نباید تعارف داشــته باشیم. ما باید به فکر 
مجموعه کشور، مردم و نظام باشیم. ما به 
همه شخصیت ها احترام گذاشته و دستشان 
را می بوسیم، اما در عرصه سیاست به این 

شکل نمی توان پیش رفت.«
حزب کارگــزاران مدت هاســت با برخی 
اقدامــات اصلاح طلبان زاویــه پیدا کرده 
اســت. این موضــوع بیشــتر در انتخاب 
شهردار تهران خود را نشان داد. کارگزاران 
از همان ابتدا خواستار شهردار شدن محسن 
هاشمی رئیس شورای شهر تهران بود که 
با مخالفت دیگر احزاب و شــخصیت های 
موثر اصلاح طلــب همچون عارف و حزب 
اعتماد ملت روبه رو شد. نهایتا شورای شهر 
تهران سه بار مجبور به تغییر شهردار شد. 
حزب کارگزاران این وضعیت را ناشــی از 
اشتباهات بزرگ شورای عالی سیاستگذاری 
کارگزاران  دانســت.  اتحادملت  و حــزب 
در انتخابات مجلس نیز با شــورای عالی 
سیاستگذاری اصلاحات زاویه پیدا کرد. این 
حزب معتقد به ارائه لیست بود، اما شورای 
سیاســتگذاری به دلیل رد صلاحیت های 
تصمیم  اصلاح طلب  نامزدهای  گســترده 
گرفــت لیســت انتخاباتی اعــلام نکند. 
محمــد خاتمی نیــز معتقد به عــدم ارائه 
لیســت انتخاباتی برای مجلس بود. نهایتا 
برخی احزاب کوچک اصلاح طلب و حزب 
کارگزاران لیســت انتخاباتــی ارائه کردند 
اظهارات  و شکســت ســنگینی خوردند. 
کرباسچی در انتقاد از شورای سیاستگذاری 
اصلاح طلبان و به ویــژه محمد خاتمی با 
واکنش هــای زیادی روبه رو شــد. عده ای 
معتقدندکه حزب کارگــزاران در حال دور 

شــدن از اکثریت اصلاح طلبان اســت و 
مایل اســت هر طور شده به ساختار قدرت 
نزدیک شود. منتقدان کارگزاران این حزب 
را متهم به »سازشــکاری« می کنند. حتی 
می گوینــد این حــزب به دنبــال حمایت 
از علــی لاریجانی رئیــس کنونی مجلس 
و سیاســتمدار اصولگــرا بــرای انتخابات 
ریاســت جمهوری 1400 است. موضوعی 
که بــرای اصلاح طلبان به هیــچ عنوان 
قابل پذیرش نیســت. حســین نورانی نژاد 
سخنگوی حزب اتحاد ملت در واکنش به 
اظهارات کرباســچی گفت: »تقسیم بندی 
پارلمانتاریست ها و جامعه  اصلاح طلبان به 
محور ها واقع نماتر است. پارلمانتاریست ها 
نیز در مواجهه با نیرو های ضد اصلاحات، 
به دو دسته مقاومت گر و سازش گر تقسیم 
می شــوند. حزب کارگزاران قائل به کوتاه 

آمدن و سازش با قدرت هستند.«
مصطفــی تاج زاده معاون سیاســی وزارت 
کشور دولت اصلاحات هم در توئیتی کنایه 
آمیز از کرباســچی خواست تا دیدگاه های 
خــود را به نــام اصلاحات اعــلام نکند. 
تاج زاده نوشت: »حق آقای کرباسچی است 
که در انتخابات 1400 هم شــرکت کند و 
حتی به تبلیغ آقای لاریجانی بپردازد، اما به 
اســم کارگزاران، و نه به نام اصلاح طلبان. 
باتوجه به رای ندادن بخشی از هم حزبی ها 
در انتخابــات 98، قانع کــردن اعضــاء و 
هواداران بــه رای دادن و حمایت از نامزد 

نیابتی اولویت دارد.«
انتقادات از کرباســچی آنقدر زیاد بود که 
حسین مرعشی سخنگوی حزب کارگزاران 
ناچار به عذرخواهی شــد. مرعشی بر لزوم 

همکاری میان اصلاح طلبان تاکید کرد. او 
به هم حزبی های خود و دیگر اصلاح طلبان 
توصیه کرد به »شــرایط پیچیده کشــور« 
توجه داشته باشــند. سخنگوی کارگزاران 
گفت: »فریاد کشیدن در رسانه ها، یکدیگر 
را به انواع و اقســام مطالب متهم کردن و 
زیر سوال بردن و تضعیف شخصیت هایی 
که در این شرایط می توانند پشتوانه و نقطه 
امیدی برای مردم باشــند در هیچ سطحی 

پسندیده نیست.«
مرعشــی افزود: »مــن به عنــوان برادر 
کوچکــی در حزب کارگزاران ســازندگی 
ایران از بابت همه مطالبی که به وجود آمده 
از پیشــگاه همه سیاسیون، اصلاح طلبان و 
مردم ایران عذرخواهی می کنم و امیدوارم 
بتوانیم در جهت همکاری های ســازنده و 
مفید و افزایش اعتبار شخصیت های طراز 
اولی که باید در خدمت مردم و نظام باشند، 

کار های کشور را جلو ببریم.«
از طــرف دیگر برخی از فعالان سیاســی 
کارگزاران  دبیرکل حــزب  با  اصلاح طلب 
همراه شــدند البته این گروه سعی کردند 
به نقد خاتمی و حتی عــارف نپردازند، اما 
به عملکرد شــورای سیاستگذاری  نسبت 
معترضنــد. محمدعلــی وکیلــی نماینده 
اصلاح طلب تهران با بیان اینکه شــورای 
عالــی سیاســتگذاری اصلاح طلبــان در 
انتخابات اخیر مجلس یازدهم مشروعیتش 
را از دست داده اســت، گفت: »ما نیازمند 
رونمایــی نســخه ای از نئواصلاح طلبــی 
هستیم در غیر این صورت نتیجه انتخابات 

1400 هم اصولگرایانه خواهد بود.«
در ادامه بحث ها پیرامون اختلافات اصلاح 

طلبان عباس عبدی فعال سیاسی خواستار 
»گفت وگوی آزاد« در این جریان سیاسی 
شــد. او در یادداشــتی تاکید کرد: »طعنه 
زدن و در یــک جمله دســتورالعمل صادر 
کــردن که کی باید برود و کی باید بیاید و 
متلک پراکنی، نه تنها هیچ مشکلی را حل 
نمی کند که جز کدورت و افزایش فاصله ها 
نتیجه دیگری ندارد. متاســفانه این نحوه 
گفتار از ســال 1384 و شاید هم پیش از 

آن آغاز شد. »
ایــن فعال سیاســی؛ گفتار های  به گفته 
بی منطق و تحریک آمیز به شدت ضداصول 
پذیرفتنی اصلاحات اســت. او تاکید کرد: 
»باید از ادبیات سیاســی به معنای اعلام 
موضع و تضعیف یا دســت انداختن طرف 

مقابل پرهیز کرد.«
او در بخش دیگری از یادداشت خود نوشته 
که  می خواهند  اصلاح طلبان  »اگر  اســت 
کماکان به صورت منسجم و واحد تصمیم 
بگیرند، باید راه آن را از طریق گفت وگوی 
آزاد پیــدا کننــد. در عین حــال راه را باز 
بگذارند که دیگران اگر قانع نشــدند مسیر 
خود را بروند، بدون اینکه انگ و برچســب 
به آن ها زده شود. ولی اگر گروهی هم پیدا 
شــد که راه خود را جدا کرد و رفت، دیگر 
حق ندارد در صورت شکست تقصیر را به 
گردن دیگران بیندازد که چرا با ما همراهی 

نکردید؟ »
بــه گفتــه عبــدی » خلاصه اگــر هم 
می خواهیــد طلاق بگیریــد، مثل دو آدم 
فرهیخته باشــید. برای جدا شــدن نیاز به 
جنگ و جــدل و خراب کــردن یکدیگر 

نداریم تا توجیهی برای جدایی باشد. »

سوژه

نماینده مردم سبزوار در مجلس از وزیر کشور خواست تا نسبت به اجرای تقسیمات کشوری 
استان سربداران و خراسان غربی اقدام کند.

رمضانعلــی ســبحانی فر در نشســت علنی روز )دوشــنبه، 22 اردیبهشــت ماه( مجلس 
شــورای اســلامی با اشــاره به ادغام بخش ششــتمد به ســربداران، گفت: بــا توجه به 
ابــلاغ ادغام صــورت گرفته از رئیــس جمهور و هیــات دولت به ویژه آقایــان واعظی، 

 امیری، جهانگیری و رحمانی فضلی و البته اداره کل تقســیمات اســتان تقدیر و تشــکر 
می کنم.

نماینده مردم ســبزوار، جغتای، جوین و خوشاب در مجلس شورای اسلامی از وزیر کشور 
خواست تا نسبت به طرح تقسیمات کشوری استان سربداران و خراسان غربی توجه لازم را 

با توجه به شرایط منطقه و ظرفیت و تاریخ و پیشینه این منطقه داشته باشد.

نماینده سبزوار و یک پیشنهاد 
پرحاشیه

خراسان غربی یا استان 
سربداران

عده ای معتقدندکه حزب کارگزاران در حال دور شدن از اکثریت اصلاح طلبان است و مایل است هر 
طور شــده به ســاختار قدرت نزدیک شود. منتقدان کارگزاران این حزب را متهم به »سازشکاری« 
می کننــد. حتــی می گویند این حــزب به دنبال حمایت از علی لاریجانــی رئیس کنونی مجلس و 
سیاستمدار اصولگرا برای انتخابات ریاست جمهوری 1400 است. موضوعی که برای اصلاح طلبان 

به هیچ عنوان قابل پذیرش نیست
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حقوق معلمان خرید خدمت در انتظار 
تخصیص اعتبار
پرورش  و  آمــوزش  مدیرکل 
خراسان رضوی گفت:پرداخت 
حقوق معلمــان خرید خدمات 
این استان در انتظار تخصیص 

اعتبار است. 
قاسمعلی خدابنده افزود: طبق 
قانون تمامی موسسان مدارس 
غیر دولتــی به مدت ۶ ماه در 
صورت عدم تامیــن اعتبار از 

ســوی دولت، باید پرداخت حقوق معلمان طرح خرید خدمات را انجام دهند که گاه 
انجام نشده است.

وی بدون اشــاره به اعتبار مورد نیاز برای پرداخت حقوق معلمان در این بخش ادامه 
داد: پیگیر دریافت اعتبار در این زمینه هســتیم ضمن اینکه وزارتخانه نیز به شــدت  
پیگیر این امر و تخصیص اعتبار به اســتانها برای حمایت از معلمان در این بخش و 

نیز پرداخت حقوق آنان است.
مدیرکل آموزش و پرورش خراســان رضوی گفت: تا کنون از محل اعتبارات استانی 
پرداخت حقوق معلمان خرید خدمات استان تا پابان آبان ماه و حق بیمه آنان تا پایان 

بهمن ماه به موسسان مدارس خرید خدمات در استان پرداخت شده است.
خدابنده افزود: در سال تحصیلی 98 - 99 بیش از سه هزار معلم در قالب طرح خرید 
خدمات آموزشــی در 3۷2 مدرسه، تعلیم و تربیت بیش از 80 هزار دانش آموز استان 

را بر عهده داشتند.
وی ادامه داد: شــمار معلمان خراســان رضوی در قالب این طرح بیش از 1۶ درصد 

نسبت به سال قبل از آن رشد دارد.
هم اکنون استان خراسان رضوی دارای بیش از یک میلیون و 300 هزار دانش آموز 

و حدود 90 هزار فرهنگی است.

کاهش آمار فوت در مراکز سالمندان در 
سایه هماهنگی بین بخشی بهزیستی و 

وزارت بهداشت
بهداشــت  کمیســیون  عضو 
و درمــان مجلــس گفــت: 
هماهنگی بین بخشی سازمان 
بهزیســتی و وزارت بهداشت 
موجب کاهــش آمار فوت در 

مراکز سالمندان شد.
بهــروز بنیــادی در رابطه با 
چرایــی پایین بودن آمار فوت 
در مراکز ســالمندان ایرانی به 

دلیل کرونا نســبت به سایر کشورها، گفت: پایین بودن آمار فوت در مراکز سالمندان 
ایرانی در زمان کرونا به دلیل همکاری و هماهنگی بین بخشــی سازمان بهزیستی، 

بخش خصوصی و زارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی بوده است.
نماینده مردم کاشــمر و بردسکن در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه گروه های 
هدف سازمان بهزیستی کشور ریسک بالایی برای ابتلا به کروناویروس دارند، ادامه 
داد: مراکز ســالمندی ایران از ابتدای ورود ویروس کرونا به کشــور مورد توجه ویژه 
وزارت بهداشــت و کمیسیون بهداشت ودرمان مجلس بود و جلسات متعددی در این 

خصوص در مجلس با حضور معاون بهداشتی وزارتخانه برگزار شد.  
عضو کمیســیون بهداشت و درمان مجلس شورای اســلامی افزود: از ابتدای ورود 
ویروس کویید-19 به ایران، دستور العمل هایی تهیه کردیم و آموزش های لازم برای 
پیشگیری از شیوع کرونا در مراکز سالمندان داده شد. از طرفی وسایل حفاظتی و ضد 

عفونی کننده ها نیز به حد کافی در اختیار این مراکز قرار گرفت.
عضو کمیسیون بهداشت ودرمان مجلس افزود: هماهنگی وزارت بهداشت و سازمان 
بهزیســتی و همچنین برنامه ریزی به موقع ســتاد ملی مبارزه با کرونا آمار فوت در 
مراکز سالمندان ایرانی به دلیل کرونا را نسبت به سایر کشورها پایین تر نگه داشت.

راه اندازی سامانه ملی فرزندخواندگی مانع 
از تحمیل بار مالی به دولت می شود

عضو کمیســیون اجتماعی مجلس، راه اندازی ســامانه ملی فرزندخواندگی را عاملی 
برای تسهیل روند واگذاری کودکانی که در بهزیستی نگهداری می شوند و کاهش بار 

مالی ناشی از آن به دولت دانست.
احمدبیگدلی مورد تاثیر سامانه ملی فرزندخواندگی سازمان بهزیستی که به تازگی 
توســط معاون اول رئیس جمهور رونمایی شده است، گفت: راه اندازی این سامانه 
باعث تسهیل روند واگذاری کودکانی می شود که سازمان بهزیستی سرپرستی آنها 
را برعهده دارد، از ســوی دیگر نگهداری این کــودکان بار مالی را برای دولت به 
همراه دارد و چنانچه کمک های مردمی نباشــد، بهزیستی برای تامین منابع لازم 

برای این بخش با مشکلات جدی مواجه می شود.
سامانه ملی فرزندخواندگی آمار دقیقی از کودکان بی سرپرست را ارائه می دهد 

نماینده مردم خدابنده در مجلس شــورای اسلامی با اشــاره به سایر مزایایی که 
راه اندازی ســامانه ملی فرزندخواندگی سازمان بهزیستی به همراه دارد، ادامه داد: 
ایجاد این ســامانه زمینه دسترســی افرادی که به برعهده گرفتن سرپرستی این 
کودکان تمایل دارند را فراهم می کند، همچنین باعث ساماندهی این کودکان شده 

و دستیابی به آمار دقیقی از آنها را امکانپذیر می سازد.
وی با یادآوری اینکه براســاس قانــون دختران مجرد می توانند سرپرســتی این 
کودکان را برعهده بگیرند با بیان معایب این تصمیم، تصریح کرد: ایجاد این سامانه 
عامل موثری در جهت بررسی بیشتر تقاضاها برای برعهده گرفتن سرپرستی این 
کودکان می شود، اما اضافه کردن دختران مجرد به لیست افراد واجد شرایط برای 

داشتن فرزندخوانده عاملی در جهت کاهش آمار ازدواج خواهد بود.
این نماینده مردم در مجلس دهم یادآور شــد: ایجاد شــرایط دریافت فرزندخوانده 
برای دختران مجردی که از اســتقلال مالی لازم جهت نگهداری از این کودکان 
برخوردار هســتند باعث تامین نیاز عاطفی آنها شده و رغبت به ازدواج را در آنها از 

بین برده و ارزش تشکیل خانواده را به حاشیه می برد.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: هم اکنون قانون باید 
به گونه ای اصلاح شــود که تنها افرادی که بعد از گذشــت سال ها از ازدواجشان 
صاحب فرزند نشــده اند و یا خانواده هــای دارای فرزند که در کنار فرزندانشــان 
سرپرســتی یکی از این کودکان را برعهده می گیرند بتوانند در این سامانه ثبت نام 

کنند.

اخبار

45 فوتی بر اثر کرونا در 
24 ساعت گذشته

ســخنگوی وزارت بهداشت از شناســایی 1۶83 بیمار جدید کووید19 در 
کشور طی 24 ساعت گذشــته خبر داد و گفت: مجموع بیماران کووید19 
در کشــور به 10928۶ نفر رسید. دکتر کیانوش جهانپور در توضیح آخرین 
وضعیت بروز و فوتی های ناشــی از کووید19 در کشور گفت: از دیروز تا 
امروز 22 اردیبهشت 1399 و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی 1۶83 
بیمار جدید مبتلا به کووید19 در کشــور شناســایی شد.وی گفت: به این 

ترتیب مجموع بیماران کووید19 در کشــور به 10928۶ نفر رسید.جهانپور 
افزود: متاســفانه در طول 24 ساعت گذشته، 45 بیمار کووید19 جان خود 
را از دســت دادند. به ایــن ترتیب مجموع جان باختــگان این بیماری به 
۶۶85 نفر رسید.وی ادامه داد: خوشبختانه تا کنون 8۷422 نفر از بیماران، 
بهبود یافته و ترخیص شده اند.به گفته وی، 2۷03 نفر از بیماران مبتلا به 

کووید19 در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.

بررسی صبح امروز از گروه خونی متفاوت و مقاوم در برابر کرونا:

Bلاکچری
پلاسما درمانی به عنوان راهکاری برای تقویت سیستم ایمنی بدن مبتلایان به کووید ۱۹ در ایران نیز مورد توجه قرار گرفته هر چند روش جدیدی نیست اما به نظر می رسد اقدامی 

امیدبخش در بهبود مبتلایان به ویروس کرونا است.

این ویــروس ناشــناخته بوده و 
تاکنــون هیــچ درمانــی برای 
آن یافــت نشــده و محققین و 
پژوهشگران در حال پژوهش بر 
روی این ویروس پر ابهام هستند.

در ادامه با مدیــر کل لنتقال خون 
خراســان در خصوص ابهاماتی در 
مورد مقاومت برخــی از گروه های 
خونی در برابر کرونا به گفت و گویی 

نشسته که به آن می پردازیم.
مدیــر کل انتقال خون خراســان رضوی گفت: برخی 
از گروه های خونی در مقابــل ویروس کرونا مقاومت 
بیشــتری از خود. نشان داده و به ندرت به این بیماری 

مبتلا می شوند.
به گزارش صبح امــروز، دکتر عبدالهی افزود: بیماری 
کویید 19 یک بیماری ناشــناخته ای بوده که ابهامات 
بســیاری در خصوص این بیماری وجود داشته و این 

بیماری در مرحله تحقیق و پژوهش است.
وی بیان کرد: طبق تحقیقات برهی از گروه های خونی 
به این ویروس حساســیت بیشتری نشــان داده و در 
مقابل یک گروه خونی خاص مقاومت بیشتری از خود 
نشــان داده که چرایی این موضوع در حال تحقیق و 

پژوهش است.
21 اهداکننده پلاسما در مشهد

مدیر کل انتقال خون خراســان رضوی گفت: بیماران 
بهبود یافته کرونایی در زمــان طلایی 20تا 28 روزه 
پس از بهبود می توانند پلاســمای خود را برای درمان 

دیگر بیماران اهداکنند.
عبدالهــی پیرامون وضعیت اهداکنندگان پلاســما به 
بیماران کرونایی افــزود: 21نفر از بهبودیافتگان کرونا 
در مشهد جهت درمان سایر بیماران پلاسمای خود را 
اهدا کرده اند.وی تصریح کرد: دریافت پلاسمای خون 
بیمــاران بهبود یافته از کرونا و اهدای آن به مبتلایان 
این بیماری برای تقویت سیســتم ایمنی آنان، اقدامی 
نویــن در کمک به درمان بیمــاران مبتلا به کرونا به 

شــمار می آید.عبدالهی ادامه داد: افــرادی که برای 
اهدای پلاسما به مراکز انتقال خون مشهد مراجعه می 
کنند باید مدارک خــود مبنی بر ابتلا به بیماری کرونا 
و درمان شــان را ارائه کنند که پس از بررسی مدارک 
و شــواهد موجود اقدام به دریافت پلاســما از بیماران 

کرونایی بهبود یافته می کنیم.
پلاسما درمانی، هیچ خطری ندارد

مدیر کل انتقال خون استان خراسان رضوی بیان کرد: 
قبل از انجام هرگونه اقدامی برای اهدای پلاسمای فرد 
بهبود یافته به فرد مبتلا به ویروس کرونا، تســت های 
لازم برای اهدا کننده انجام می شــود و اگر سطح قابل 
قبول داشــته باشد از پلاســمای خون این افراد برای 

درمان مبتلایان به کرونا استفاده می شود.
او اظهار کرد: پلاسما درمانی هیچ خطری برای دهنده 
پلاســما ندارد و از ســوی دیگر جداسازی پلاسما در 
شرایط استریل توســط دستگاه پلاســما فریز انجام 
می شــود، لذا افراد بهبود یافته از کرونــا می توانند به 
کانکس مســتقر در فضای باز پایــگاه امام رضا )ع( و 
بدون ارتباط با بخش های دیگــر پایگاه اهدای خون 
مراجعه کرده و نســبت به اهدای پلاسمای خود اقدام 

کنند.

آمار اهداکنندگان خون
مدیرکل انتقــال خون اســتان یادآوری کــرد: از تمام 
بیمارانــی که یک مــاه از زمان بهبودی آن ها گذشــته 
درخواســت می کنم برای کمک به بیماران با مراجعه به 
مراکز انتقال خون پلاســمای خود را اهدا کرده و در این 
کار خیر شرکت کنند.وی در خصوص اهداکنندگان خون 
از ابتدای سال جاری تاکنون توضیح داد: در سطح استان 

18 هزار و 124 نفــر به مراکز انتقال خون مراجعه کرده 
که از این بین 13 هزار و ۷9۶ نفر موفق به اهدای خون 
شدند.عبدالهی تبیین کرد: از تعداد مراجعه کنندگان بالا 
حدود 11 هزار و 3۶۷ نفر مراجعه کننده در سطح مشهد 

بوده که حدود 8 هزار و 32۶ نفر خون اهدا کرده اند.
رعایت پروتکل های بهداشتی در مراکز اهدای خون 
مدیر کل انتقال خون خراســان تاکید کرد: افرادی که 
واجد شرایط برای اهدای خون و پلاسما بوده اما ترس 
از حضــور در مراکز را دارنــد را اطمینان داده که این 
مراکز تمام پروتکل های بهداشــتی را رعایت کرده و 
امکان آلودگی به ویروس کرونا در این مراکز به شدت 
پایین است.عبدالهی ابراز کرد: بسیاری از بهبودیافتگان 
کرونا نیز از اهدای پلاســمای خون واهمه دارند، که با 
توجه به صحبت هایی که زمزمه شده و امکان عود این 
بیماری در شهریور بهتر است افراد با اهدای پلاسما و 
پر شدن ذخیره بانکی پلاسما در مقابل موج جدید این 

بیماری از امادگی بیشتری برخوردار باشند.
نذر شکرانه سلامتی

وی افزود: افراد بهبود یافته به یمن و شکرانه بهبکدی 
خود از این بیماری منحوس بهتر است به شکرانه این 
سلامتی، پلاســمای خود را به بیماران درگیر ویروس 
اهــدا کنند.عبدالهی در خصوص مدت زمان نگهداری 
پلاســما تشریح کرد: پلاســما در موارد زیادی قابلیت 
مصرفی و درمانی دارد و یکی از مزیت های پلاســما 
امکان نگه داری و ذخیره آن تا ســال ها بوده و از انجا 
که برای این بیمــاری تاکنون درمانی یافت نشــده، 
اهدای پلاسما به این بانک اتفاق خوب و پیشگیرانه ای 
می توانــد باشــد.وی در خصوص وضعیــت مراجعه 
کنندگان و ذخیره بانک خون اســتان اذعان کرد: اگر 
چه حضور و مراجعه اهداکنندگان به شــدت کمرنگ 
شده، اما با توجه به لغو برخی از عمل های جراحی نیاز 
به خون در ســطح استان پایین امده و در نتیجه ذخایر 
بانک خون استان در وصعیت مناسبی قرار دارد اما اگر 
این کاهش حضور ادامه دار باشد قطعا وضعیت به قرمز 

مبدل می شود.

جانشــین فرماندهی انتظامی استان از توقیف خودرو وانت نیسان و کشف بیش از 
230 کیلو گرم تریاک خبر داد. 

ســردار«ابراهیم قربان زاده« ، گفت: ماموران پلیس مبارزه با مواد مخدر اســتان 
خراســان رضوی در پی انجام اقدامات گســترده اطلاعاتی با همکاری ماموران 
انتظامی شهرستان »خواف« از انتقال یک محموله موادافیونی به این استان مطلع 
شدند.وی افزود: ماموران عملیات ویژه پلیس مبارزه با موادمخدر پس از شناسایی 
خودرو وانت نیســان حامل موادمخدر در یکی از مناطق شهرستان«خواف«، این 

خودرو را در اقدامی ضربتی متوقف کردند.
این مقام ارشــد انتظامی با اشاره به دســتگیری یک متهم در این زمینه، گفت: 
ماموران در بازرســی از این خودرو 230 کیلــو و 440 گرم تریاک که به صورت 

ماهرانه ای جاســاز شده بود را کشف کردند.جانشین فرمانده انتظامی اســتان خراسان رضوی خاطرنشان کرد: نیروي 
انتظامي با اشــراف اطلاعاتي و رصد مداوم اعضای باندهاي توزیع کننده موادمخدر اجازه نخواهد داد این افراد سودجو 

به اهداف پلید خود دست یابند.

مدیرکل بهزیســتی خراسان رضوی گفت: مهدهای کودک استان در این ایام 
به هیچ عنوان پذیرش غیر قانونی و به طور کل پذیرش نداشــتند و از قانون 
تخطی نکردند. حمیدرضا پوریوســف در خصوص بازگشــایی مهد کودک ها، 
اظهار کرد: قرار است تنها بخش اداری مهدهای کودک با رعایت پروتکل های 
بهداشتی بازگشایی شود و مهدها در حال حاضر مجوز پذیرش بچه ها را ندارند 
و پذیرش مهد کودک ها قانونی نیست.پوریوســف با بیــان اینکه مراکز مهد 
کودک مشــکلات زیادی دارند، عنوان کرد: حدود سه ماه است که مهدهای 
کودک تعطیل هســتند و مسائلی چون حقوق پرسنل، اجاره و هزینه های این 
چنینی دارند. متاسفانه برخی خانواده ها با مهدها تسویه کرده و شهریه خود را 
پس گرفتند که این آســیب زیادی وارد کرده و موجب شده مسائل مهدهای 

کودک بسیار بیشتر شود.مدیرکل بهزیستی خراسان رضوی با اشاره به اینکه مهدهای کودک استان در این ایام به هیچ 
عنوان پذیرش غیر قانونی و به طور کل پذیرش نداشــتند، تصریح کرد: مهدهای استان از قانون تخطی نکردند، اما در 

اینکه مشکل دارند، شکی نیست. مهدها ضررهای زیادی کردند، پرسنل آنها بیکار شدند و باید بیمه بیکاری بگیرند

کشف بیش از 230 کیلو تریاک در عملیات پلیس خراسان رضوی  بازگشایی قسمت اداری مهدهای کودک

دستگیری 13 حفار غیر مجاز
فرمانده یگان حفاظت اداره کل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی از دستگیری 

13 حفار غیرمجاز در شهرستان قوچان خبر داد. 
به نقل از ایرناســرهنگ محمدعلی مدیر گفت: در پی گشــت های نامحســوس توسط نیروهای یگان 
حفاظت میراث فرهنگی شهرستان با همکاری پاسگاه انتظامی دوغایی 13 نفر از حفاران غیرمجاز در پی 
رصد چند روزه در ارتفاعات روستای اسلام آباد و در حین حفاری در یک محوطه تاریخی دستگیر شدند.
وی اضافه کرد: همچنین یک اســلحه، ســه پله بالابر و طناب حفاری، بیل، کلنگ، چراغ قوه و سطل 

جیری و دیگر ادوات حفاری از این افراد کشف  و ضبط شد.
ســرهنگ مدیر اظهار داشت: متهمان تحویل نیروی انتظامی شدند و سیر مراحل قضایی پرونده آنان در 

حال انجام است.
شهرســتان قوچان که در فاصله 125 کیلومتری شــمال غرب مشهد  قرار دارد، دارای 14۷ اثر تاریخی، 

طبیعی، تپه و محوطه شناسایی شده است که 4۷ اثر آن در فهرست آثار ملی به ثبت رسیده است.

کشف و ضبط بیش از 3 هزار لیتر آبلیموی غیر استاندارد
محیط  بهداشت  مســئول 
بهداشت  مرکز  اي  وحرفه 
شماره 2مشــهد از کشف 
و ضبط بیش از ســه هزار 
لیتر آبلیموی غیر استاندارد 
های  کارگاه  از  یکــی  در 
مناطق  در  واقع  مجاز  غیر 

حاشیه شهر خبر داد.
اظهار  مهندس غلامیــان 
کرد: در پی اطلاع رسانی 
شهروندان مبنی بر فعالیت 
یک کارگاه غیر مجاز تولید 
آب لیمو، پس از اخذ مجوز 
با  قضایي  مجتمع  از  ورود 

همکاري اداره اماکن نیروي انتظامي ازمحل  بازرسی  بهداشتی انجام و نسبت به پلمپ این کارگاه اقدام 
شد.وی افزود: دربازدید به عمل آمده توسط تیم بازرسی مشترک  واحدبهداشت محیط ونیروی انتظامی 
مشــخص گردید فردی در کارگاه زیرزمینی ،بدون هیچگونه مجوزی ودرشــرایط غیربهداشتی اقدام به 

تولیدآبلیمو وسرکه نموده  وپس از بسته بندی درسطح وسیع توزیع مي کند.
وی گفت: در جریان بازرســی شرایط بهداشــت فردی و محیطی نامناسب بود و با  توجه به حجم زیاد 
بخشی از محصول )حدود یک تن(به مرکز بهداشت منتقل گردید و 2تن در محل کارگاه تا تعیین تکلیف 
نهایی ضبط گردید.ضمنا محل فوق با دســتورمقام قضایی به دلیل شــرایط بحرانی پلمپ  وپرونده  این 

متخلف جهت پیگیری قانونی به مراجع قضایي ارجاع شد.

فرمانده مرزبانی اســتان خراسان 
رضوی از کشــف بیــش از 1۷0 

کیلوگرم مواد مخدر خبر داد.
بــه گزارش صبح امروز ، ســردار 
» ماشــاالله جان نثــار » فرمانده 
مرزبانی استان خراسان رضوی در 
تشریح این خبر گفت: در راستای 
برخورد قاطــع با ورود مواد مخدر 
به کشــور، مرزبانان این استان با 
اشــرافیت اطلاعاتــی و عملیاتی 
موفق شــدند طی عملیات های 

جداگانه مقادیری مواد افیونی را کشف نمایند.
وي در ادامه تصریح کرد: هوشــیاری مرزبانان اســتان خراســان رضوی در جهت جلوگیری از ورود 
قاچاقچیان مواد مخدر به داخل کشــور با ایجاد گشــت  و کمین های مســتمر باعث شد طی چندین 

عملیات 1۷2 کیلوگرم موادمخدر از نوع تریاک و هروئین فشرده کشف گردد.
لازم به ذکر اســت 1 دســتگاه ترانزیت توقیف و 1 نفر قاچاقچی در این رابطه دســتگیر که تحویل 

مراجع قضایی گردیدند.
سردار »جان نثار« در پایان خاطر نشان کرد: دشمنان این خاک و بوم از هر فرصتی به منظور پیشبرد 
اهداف شــوم خود مانند ورود مواد مخدر به داخل خاک کشــور عزیزمان استفاده می کنند. اما در این 
راستا مرزبانان استان خراسان رضوی همانند همیشه مانند کوهی استوار در برابر این قانون شکنان و 
سوداگران مرگ ایستاده تا با جلوگیری از ورود متجاوزین و محموله های مواد مخدر و با نشان دادن 
برخورد قاطع و جدی اهداف شــوم آنان را نقش بر آب کرده و لذت زندگی در سایه جامعه ای امن را 

برای هموطنان به ارمغان آوریم.
رونق سنت انفاق در جامعه اسلامي 

فرمانده مرزباني استان از توزیع بسته هاي معیشتي در بین نیازمندان مشهد  و مرزنشینان خبر داد.
به گزارش صبح امروز، ســردار » ماشاالله جان نثار« فرمانده مرزبانی استان در تشریح این خبر گفت: 
در راستاي فرمایشات مقام معظم رهبري )مدظله العالي( مبني بر رزمایش مواسات و کمک مومنانه به 

نیازمندان بسته هاي معیشتي توسط این فرماندهي تهیه و در بین نیازمندان توزیع شد.
وي در ادامه افزود: به جهت کمک به نیازمندان بویژه کارکنان معسر و نیازمند و همچنین شهروندان 
مشــهدی و مرزنشینان نیازمند بسته هاي معیشتي با مشــارکت کلیه کارکنان تهیه و بین نیازمندان 

توزیع گردید.
ســردار » جان نثار« در پایان با اشــاره به انتشــار ویروس کرونا خاطر نشــان کرد: در حال حاضر 
که انتشــار ویروس کرونا موجب لطمه به وضعیت معیشــتي مردم بالاخــص نیازمندان جامعه وارد 
کرده اســت، وظیفه خود مي دانیم که با همیاري و همکاري، ســنت پســندیده انفــاق را در جامعه 
 اســلامي بیش از پیش رونق ببخشــیم تا هر چند کوچک، قدمي براي رنگین شدن سفره نیازمندان 

برداریم.
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   پلاسما درمانی هیچ خطری برای 
دهنده پلاســما ندارد و از سوی 
دیگر جداسازی پلاسما در شرایط 
استریل توســط دستگاه پلاسما 
فریز انجام می شود، لذا افراد بهبود 
یافته از کرونا می توانند به کانکس 
مستقر در فضای باز پایگاه امام رضا 
)ع( و بــدون ارتباط با بخش های 
دیگر پایگاه اهدای خون مراجعه 
کرده و نسبت به اهدای پلاسمای 

خود اقدام کنند
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لزوم فرهنگ سازی برای ایجاد آثار 
روانی مثبت

عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس گفت: دولت باید برای ایجاد آثار 
روانی مثبت حذف صفرها از پول ملی فرهنگ سازی لازم را انجام دهد.

به گزارش صبح امروز، محمد حســینی با اشاره به مصوبه مجلس درباره حذف چهار 
صفر از پول ملی گفت: سیاست و استراتژی حذف صفر از پول های رایج هر کشور به 

دنبال کاهش ارزش پولی نسبت به واحدهای دیگر انجام می شود.
وی ادامه داد: زمانی که ارزش پول ملی یک کشور به دلیل بروز مشکلات اقتصادی 
نسبت به واحدهای ارزی ســایر کشورها فاصله معنی داری پیدا می کند و باید برای 
مبادلات اقتصادی یک عدد بســیار بزرگی از پول رایج آن کشــور پرداخت شــود، 
سیاست حذف تعدادی از صفرها اجرا می شود و این موضوع در تمام دنیا رایج است.

حذف چهار صفر از پول ملی اثر اقتصادی خاصی ندارد
حسینی با بیان اینکه در کشور ما هم این سیاست با توجه به کاهش ارزش پول ملی 
نسبت به سایر ارزها طی این مدت انجام شد، بیان کرد: حذف چهار صفر از پول ملی 
اثر اقتصادی خاصی ندارد و باعث افزایش  رشد اقتصادی نمی شود بلکه با اجرای این 
اســتراتژی در حوزه مالی به نوعی صورت حساب های مالی از یک اعداد و ارقامی با 
قابلیت بیان بهتر برخوردار می شــوند و از سوی دیگر حجم مبادلات پولی هم کمتر 

شده و یک آثار روانی مثبت هم در جامعه ایجاد خواهد کرد.
عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با تاکید براینکه دولت باید برای 
ایجاد آثار روانی مثبت حذف صفرها فرهنگ ســازی لازم را انجام دهد، گفت: حذف 
صفرها در حوزه کاهش تورمی تاثیر آنچنانی ندارد، حجم اســکناس و سکه ای که در 
کشور ضرب می شود، بسیار بالا بوده و هزینه بر است بنابراین دولت مکلف شده ظرف 

سه سال اسکناس های جدید را جایگزین اسکناس های قدیمی کند.
وی اظهــار کرد: اکنون مبادلات پولی ما در همین ایام کرونا بالغ بر 85 تا 90 درصد 
به صورت الکترونیکی در حال انجام است و برای عملیاتی ساختن حذف صفرها نیاز 
است، تنها یک سری سامانه های الکترونیکی اصلاح شوند و ریال به تومان تغییر کند 

بعد خواهیم دید که چه میزان نقل و انتقال پول راحت تر انجام می شود.

 صرفه جویی مالی 
با چاپ اسکناس های جدید

عضو کمیســیون اقتصــادی مجلس، کاهش هزینه های چاپ اســکناس را از 
مزایای حذف چهار صفر از پول ملی دانست.

بــه گزارش صبح امروز، معصومه آقاپورعلیشــاهی با بیــان اینکه حذف چهار 
صفــر از پول ملی موجب افزایش ارزش پول در جهان می شــود، گفت: اکنون 
ایران، ونزوئلا و زیمبــاوه پایین ترین ارزش پولی را در رابطه با تبدیل به ارزها 
دارند، قاعدتا این موضوع در وجهه کشــورمان اثرگذار بوده و در بحث معاملات 

بین المللی شرایط سختی را برای تبدیل ارز بوجود می آورد.
وی با اشــاره به اینکه حذف صفرها موجب تســهیل مبــادلات پولی و بانکی 
می شــود، افزود:حذف صفرها موجب تســهیل مبادلات پولی و بانکی می شود، 

اکثر مردم  هم از واحد تومان استفاده می کنند.
آقاپورعلیشاهی کاهش هزینه های چاپ اسکناس را یکی دیگر از مزایای حذف 
چهار صفر از پول ملی دانســت و اظهار کرد: من عضو هیئت اندوخته اسکناس 
هســتم و شاهدم سالانه 400 میلیارد تومان بابت امحای اسکناس و جایگزینی 
آن هزینه می شــود. بنابراین اگر هزینه امحا و چاپ اســکناس را صرف چاپ 
پول های جدید کنیم و ســرانه سکه را در کشور بالا ببریم مطمئنا بعد از 3 سال 

با یک صرفه جویی بسیار خوبی مواجه خواهیم شد.
بالا بودن سرانه اسکناس هر ایرانی در مقابل دیگر کشورها

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس تاکید کرد: سرانه اسکناس در ایران برای هر 
فرد، 102 واحد اســت و سرانه سکه هم به حدود 10 واحد می رسد در صورتی 
که این موضوع در خارج از کشــور معکوس است و سرانه اسکناس بین 20 تا 

30 است و سرانه سکه بین 200 تا 300 است.
وی تصریح کرد: دلیل ســرانه بیشــتر سکه در کشــورهای خارجی این است 
که ســکه با داشتن طول عمر بیشتر، 10 ســال مورد استفاده قرار می گیرد اما 

اسکناس حداکثر 3 تا 4 سال عمر می کند.
آقاپورعلیشاهی همچنین با اشاره به اثرات روانی مثبت حذف صفرها از پول ملی 
گفــت: قاعدتا حذف صفرها اثر روانی مثبتی در پی خواهد داشــت مانند زمانی 
که شخص خارجی در کشور ما نیاز به چنج اسکناس پیدا می کند دیگر با وجود 

واحدهای مختلف ریال و تومان گیج نمی شود.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس بیان کرد: مجلس از دولت خواســته تا طی 
مدت حداکثر ســه سال چهار صفر را حذف و این موضوع را در کشور عملیاتی 
کند اما دولت می تواند فرایند حســابداری ها، حسابرسی شرکت ها و بانک ها را 
بین یک تا یک و نیم سال انجام دهد تا واحد خُرد تومان یعنی قِران در جامعه 

جاری شود.
کاهش فشار هزینه های تغییر اسکناس با  تعیین 3 سال

وی ادامه داد: طی ســه سال مشــخص شده مردم به داشتن واحد جدید عادت 
می کنند البته تقریبا از دو ســال پیش در هیئت اندوخته بانک مرکزی در چاپ 
پول ها با کمرنگ کردن صفرها تا حدودی فرهنگ ســازی انجام شــد، در یک 
تراول 50 هزار تومانی شــاهدیم که 4 صفر آن را کمرنگ و تنها یک صفر آن 

پررنگ چاپ شده است تا مردم به حذف صفرها عادت کنند.
آقاپورعلیشــاهی تاکید کرد: اکنون بحران  اقتصادی ناشــی از شرایط کرونا در 
کشــور وجود دارد بنابراین تعیین 3 ســال برای این است که هزینه های تغییر 

اسکناس به مردم و دولت تحمیل نشود.
وی گفت: آیا می دانید اکنون واحد خُرد ریال چیست؟ دینار است اما آنقدر ریال 

ما بی ارزش شده که کسی از خرد آن استفاده نمی کند.

خبر

» مـن سـواد زیـادی نـدارم امـا اگـر 
قیمت هـا بیشـتر نشـود، خوب اسـت. 
کـردن  کتـاب  و  حسـاب  اینطـوری 
هـم آسـان تر می شـود« ایـن جملـه 
یـک کارگـر سبزی فروشـی اسـت کـه 
در پاسـخ بـه سـوال خبرنـگار مـا مبنـی 
ملـی  پـول  واحـد  اصـلاح  و  تغییـر  بـر 

می گویـد.
اصـلاح واحـد پـول ملی، روشـی اسـت 
کـه دولـت بـرای افزایـش ارزش پـول 
ملـی در پیـش گرفتـه اسـت، البتـه ایـن طـرح، پیشـنهاد 
آن  شـدن  اجرایـی  از  زمزمه هایـی  امـا  نیسـت  جدیـدی 
بـه گـوش می رسـد چراکـه در مجلـس شـورای اسـلامی 
تصویـب شـد و در انتظـار مهر تایید شـورای نگهبـان برای 

ورود بـه فـاز اجراسـت.
از آنجایـی کـه بیشـترین تاثیر تصمیمات دولـت چه صحیح 
باشـد و چـه دارای خطـا، بـر روی زندگـی و معیشـت مردم 
اسـت، بـرآن شـدیم تا به سـراغ اقشـار مختلف رفتـه و نظر 

و درک آنـان از شـرایط پیش رو را بپرسـیم.
علیرضـا، فـرد تحصیل کـرده ای که اطرافیانـش او را صاحب 
نظـر و بـه قـول خودشـان، آدم حسـابی می داننـد، در ایـن 
رابطـه می گویـد: تغییـر واحـد پـول ملـی درصورتـی کـه 
هزینـه ای بـرای دولـت و مردم نداشـته باشـد، طـرح خوبی 
اسـت چراکـه در حـال حاضر ما با دو واحد ریـال و تومان به 
طـور همزمـان کار می کنیم و این سیسـتم درسـتی نیسـت 
امـا متاسـفانه بـه دلیـل اقتصـاد بیماری که کشـور مـا دارد 
ایـن اتفـاق قطعا بـا خود تورم بـه همراه مـی آورد. وی ادامه 
می دهـد: ارزش پـول ملـی در شـرایط فعلـی، پاییـن اسـت 
و اگـر صفـری هـم از آن کـم شـود سـبب فشـار اقتصادی 
بیشـتری بـر قشـر متوسـط و پاییـن جامعـه می شـود. اگـر 
حمایـت و پشـتیبانی درسـتی از ایـن طـرح نشـود قطعـا به 
نظـام اقتصـادی کشـور و اقشـار مختلف جامعه آسـیب وارد 
می کنـد. حتمـا این تصمیـم، با بررسـی و تایید کارشناسـان 
گرفته شـده اسـت اما آنچه که مبین اسـت درشـرایط فعلی 
اقتصـادی کشـور، تـورم را بـه دنبال خواهد داشـت و قشـر 

ضعیـف جامعـه را تحـت فشـار قـرار می دهد.
محمـد، یکـی از کاسـبان بـا سـابقه، کـم ارزش بـودن پول 
ملـی، تورم بـالا و عقـب افتادگـی اقتصادی کشـور را دلیل 
ایـن تصمیـم دولت می دانـد و می گویـد: در ترکیـه هم این 
اتفـاق افتـاد و واحـد پول آن هـا تغییر کرد. وی خاطر نشـان 
می کنـد: ایـن تغییـر، فقط پاک کردن صورت مسـئله اسـت 
و کمکـی بـه مـا نمی کنـد، متصدیـان امـور بایـد بـه فکـر 
راه حلـی بـرای بـالا بـردن ارزش ریالی پول کشـور باشـند، 
حـذف کـردن صفرهـا کمکـی نمی کنـد. بـا ایـن کار مردم 
را بـه گـران شـدن اجنـاس عـادت می دهنـد و زمانـی کـه 
نرخـی تغییـر کنـد بـه زبـان ناچیز می آید و سـبب می شـود 

کـه مـردم آن را بـه راحتـی بپذیرند.
یکـی دیگـر از افرادی کـه با او گفت وگو کردیم خاطرنشـان 
کـرد: تغییـر واحـد پـول ملـی، بـرای افـراد ثروتمنـد فرقی 
ایجـاد نمی کنـد امـا قشـر ضعیـف جامعـه را دچـار مشـکل 
می کنـد و بـه آن هـا لطمـه وارد می کند. این اصلاح، سـبب 
افزایـش تورم می شـود زیرا قشـر متوسـط و ضعیـف جامعه 

بـرای اینکـه بتوانند کمی از مشـکلات خـود را جبران کنند، 
قیمـت اجنـاس خـود را بـالا می برنـد. مشـکلات اقتصادی 
کشـور مـا، عمیق تـر از آن اسـت کـه بـا ایـن روش هـا و 
حـذف صفرهـا حل شـود و دولت بایـد فکر اساسـی در این 
زمینـه بکنـد. وی تبییـن می کنـد: یکـی دیگـر از معضلات 
کشـور مـا ایـن اسـت کـه مـردم هـر چـه جنسـی گران تـر 
شـود، بـدون توجه به ارزش واقعی آن، بیشـتر به سـمت آن 
جنـس رفتـه و از آن خریـداری می کننـد، درحالـی کـه باید 
بـا نخریـدن بـه برگشـتن بـه قیمت واقعـی کمک کننـد اما 
آن هـا در حقیقـت از افزایـش قیمت هـا پشـتیبانی کـرده و 

خـود، سـبب افزایـش تورم می شـوند. 
مسـعود، از دیگـر مخالفـان اجـرای طـرح اصلاح پـول ملی 
اسـت کـه ابـراز می کند: ایـن عمل هزینـه بالایـی دارد که 
بیت المـال کـه  پـول  را می پردازنـد،  نهایـت مـردم آن  در 
بایـد بـرای خـود مـردم هزینـه شـود، صـرف چـاپ مجـدد 
اسـکناس های جدیـد می شـود. وی می افزایـد: ایـن تغییـر 
رویـه و آمـوزش اسـتفاده از اسـکناس ها و واحـد پولی جدید 
نیـز سـختی هایی را به همـراه دارد، افرادی که سـواد ندارند 
نمی تواننـد بـه راحتـی بـا ایـن تغییـر کنـار بیاینـد. مـن بـه 
کارگـرم اسـکناس پنجـاه هـزار تومانـی طـرح جدیـد دادم، 
گیـج شـد و فکـر می کـرد پانصـد تومانـی اسـت؛ چنیـن 
افـرادی چطـور می خواهنـد بـه محاسـبه تومـان و قـران 

بپردازند.
فـرد دیگـری، اصـلاح واحـد پول ملـی و حذف چهـار صفر 
از آن را بی تاثیـر در رشـد اقتصـاد کشـور می خواند و تصریح 
می کنـد: قیمت هـا کـه تغییـری نمی کند و فقـط صفرها کم 
می شـود. در زمـان قدیـم هـم این طـور بـود امـا آن موقـع 
تـورم و گرانـی معنایـی نداشـت و همـه اقـلام به وفـور و با 

قیمت مناسـب وجود داشـت.
تعـدادی از افـراد هـم بـا این تغییـر، موافق بـوده و دلیل آن 
را، سـاده تر شـدن انتقـال پول و محاسـبات مالی دانسـتند و 
اجـرای این طـرح را مرتبط بـا تغییر نرخ تورم نمی دانسـتند.
ایـن  محسـن، فروشـنده مـواد غذایـی معتقـد اسـت کـه 
تصمیـم سـران دولتـی بسـیار به جا و درسـت اسـت چراکه 
تـورم افسـارگریخته را مهار می کند و سـبب ثبـات قیمت ها 
می شـود و ایـن ثبـات خـود بـه مـردم کمـک می کنـد کـه 
بتواننـد بـرای آینـده برنامه ریـزی و پس انـداز کننـد. وی بـا 
اشـاره بـه زمـان گذشـته که واحـد پول کشـور تومـان بود، 
بیـان می کنـد: در آن زمـان، پـول دارای ارزش بود و مردم و 
خانواده هـا بـه آن بهـا می دادنـد و کاسـبان سـعی می کردند 
آن را حفـظ کننـد امـا اکنون دیگـر پول ارزش زیـادی ندارد 
و مـردم جامعـه آن را بی رویـه خـرج می کننـد. هرچـه پـول 
بی ارزش تـر شـود مـردم هـم آن را راحت تـر خـرج می کنند. 
در دراز مـدت ایـن تغییـر سـبب ثبـات قیمت هـا می شـود و 
مـردم می تواننـد بـه راحتـی بـرای آینـده خـود برنامه ریزی 
کننـد امـا در شـرایط کنونـی ایـن آینده نگری، انجام شـدنی 
نیسـت و هـر فروشـنده ای، کالایـش را بـه قیمـت دلخـواه 
عرضـه می کنـد و همیـن امـر سـبب تـورم افسـارگریخته 

می شـود.
عـده ای نیـز از صحبـت در این بـاره اجتناب کـرده و خود را 
مثـل همیشـه بـه دسـت تصمیم گیـران اصلی می سـپارند و 
بـا اینکـه تاثیـر مسـتقیم ایـن تصمیمـات را در زندگی خود 

به  وقت حذف صفر از پول ملی با مدار کشورهای جهان 
 ادریس صالحی

 تحلیل گر مسائل اقتصادی 
لایحـه تغییـر واحـد پول ایـران از ریال بـه تومان و حـذف صفر، 

بارهـا موضـوع صحبـت اهالـی اقتصـاد ایـران و همچنیـن 
لایحـه هـای دولـت بـوده اسـت، اتفاقـی که گویـا عزم 

اجرایـی شـدن  آن بیـش از هـر زمانـی مشـاهده می 
شـود. براسـاس ایـن طـرح واحـد پـول ملـی جدیـد 
تحـت عنـوان » تومـان« تعریـف می شـود کـه هـر 

تومـان معـادل 10 هـزار ریـال خواهـد بود.
توجـه  بـا  معتقدنـد  اقتصـادی  فعـالان  از  ای  عـده 

بـه عـدم ثبـات اقتصـادی و تـورم بـالا، زمینـه برای 
حـذف صفـر از پـول ملی کشـور در حال حاضر مسـاعد 

نیسـت و عـده ای معتقدنـد کـه تنهـا راه بـرون رفـت از 
رونـد کاهـش ارزش پـول ملـی همیـن تصمیـم اسـت. در ایـن 

مقالـه قصـد داریـم تجربیـات متفـاوت کشـورهای دنیـا از فرآینـد حـذف صفر را 
نماییم. بررسـی 

در برخـی کشـورها کـه حـذف صفر از پـول ملـی در شـرایط باثبـات اقتصادی و 
بـا لحـاظ نمـودن الزامـات مـورد نیـاز قبـل از اجـرای طـرح و برنامـه هـای پس 
از اجـرای طـرح، صـورت گرفتـه، نتایـج مثبتی را دربرداشـته اسـت، امـا در برخی 
اقتصادهـا کـه تصمیم سیاسـت گـذار برای اجـرای این سیاسـت، عمدتـاً به دلیل 
بحـران هـای اقتصـادی بـه وجود آمـده ماننـد ابرتـورم یا کسـری بودجه شـدید 

دولـت بـوده، معمـولا نتایـج مثبتی را در پی نداشـته اسـت.

حذف صفر ها از واحد پولی نخستین بار بعد از جنگ جهانی دوم و در کشور آلمان 
به اجرا درآمد. پیش از ابرتورم در آلمان هیچ کس در دنیا فکر نمی کرد که نرخ تورم 

می تواند با این ســرعت نجومی بالا بــرود. آلمان در دوران جمهوری 
وایمار در ســال های 1921 تا 1923 تورم بســیار شدیدی را از 

سر گذراند. در نوامبر 1923 میلادی، ارزش هر دلار آمریکا 
معادل با 2/ 4 هزار میلیارد مارک آلمان بود.

با افزایش تورم، آلمان به سرعت سراغ چاپ اسکناس های 
جدید رفت. اســکناس 50 هزار مارکی در ســال 1922 
چاپ شــده بود و وقتی دیدند این اســکناسِ درشت هم 
کفاف معاملات را نمی دهد در سال 1923 اسکناس 100 

هزار میلیارد مارکی نیز چاپ شــد. در ســال 1923 دولت 
آلمان به ســراغ حذف 12 صفر از پول خود رفت و با معرفی 

یک واحد پولــی جدید به نام »رنتن مــارک« یکی از مهم ترین 
نمونه های حذف صفر از پول کشورها رقم خورد. 

یکی دیگر از کشــور هایی که به حذف صفر ها علاقه زیادی داشته، برزیل است. 
این کشــور در دهه ۶0 و ۷0 میلادی یکی از سنگین ترین تورم های زمان خود را 

تجربه کرد؛ به طوری که پول ملی این کشور ماهانه 30 تا 40 درصد 
ارزش خود را از دست می داد.

در ســال 19۶۷ میلادی برای اولین بار سه صفر از پول ملی 
برزیل حذف شــد، با این حال برزیل نتوانست در کنترل 
تورم موفق عمل کند و تا سال 1981 تورم این کشور بار 
دیگر به 151 درصد رســید. در این مدت دوباره سه صفر 
از پول ملی برزیل حذف شد، اما در سال 1989 تورم بار 
دیگر در برزیل افزایش پیدا کرد و به 1431 درصد رسید.

در همیــن زمان برای چندمین بار دولــت برزیل اقدام به 
حذف صفر های بازگشــته همراه با تغییر نام پول ملی کرد. در 

ســال 1993 زمانی که تورم این کشور در مرز 2000 درصد قرار 
داشت باز هم حذف سه صفر اعمال شد.

جالب اســت بدانید که از 1930 تاکنون طی شــش مرحله 18 صفر از پول ملی 
برزیل حذف شــده و هشــت بار هم نام واحد پولی این کشور تغییر پیدا کرده و با 

این حال این کشور هنوز یکی از گران ترین کشورهاست.

روســیه هم پس از فروپاشی شوروی تورم شدیدی را تجربه کرد و در سال 1998 
سه صفر از پول خود حذف کرد. روسیه برای خروج از بی ثباتی اقتصاد، تقویت پول 

ملی و جلوگیری از خروج سرمایه کشور اقدام به این کارنمود که به 
نظر می رســد در این راه با شکست روبه رو شده است. یکی 

از دلایل شکست این کشور در اعمال سیاست حذف صفر 
از پول ملی این است که اقتصاد کشور دچار رکود و افت 
اقتصادی منفی 3.5  درصدی بود؛ ضمن اینکه این اقدام 
در مدت زمــان کوتاهی صورت گرفت، بنابراین مردم و 
برخی بانکها نتوانستند طی این مدت آمادگی لازم برای 

این کار را کسب کنند.  
 

لهســتان نیز از جمله کشورهایی اســت که در سال 1995اقدام به حذف4صفر از 
پول ملی خود کرد و در اجرای این سیاســت نیز موفق بوده اســت. نرخ تورم این 

کشور دو سال پیش از اجرای سیاست حذف صفر،  3.35 درصد بود 
کــه بعد از کاهش بیش ۷ واحد درصدی آن در ســال 1995، 

اقدام به حذف صفر از پول ملی خود کرد و نرخ تورم بعد از 
اجرای طرح در ســال199۷  به 9.14 درصد رسید. کشور 
ترکیه، برای حذف صفر از پول ملی خود طی ســالهای 
بعد، کشــور لهستان را الگوی سیاســت های خود قرار 
داد. هدف کشور لهستان از اجرای این سیاست، تقویت 
پــول ملی و کاهش نرخ تورم بود که برای دســتیابی به 

آن تــلاش کرد پیش از حذف صفــر از پول ملی خود، به 
سیاستهای اقتصاد آزاد، جامه عمل بپوشاند.  

آیا تجربه همه کشور ها از حذف صفر، مانند آن چیزی است که برزیلی ها تجربه کرده اند؟ 
از حذف آیا قرار است تجربه همزمان تغییر نام و حذف 4 صفر از پول ملی در کشورمان، 

شروع مسیری باشد که برزیلی ها سال ها پیش تر در پیش گرفته اند و هنوز به 
انتهایش نرسیده اند؟ از این ها مهم تر، آیا تورم شدیدی که این روز ها 

کشورمان به آن مبتلاست موجب خواهد شد که پروژه حذف صفر 
به شکست منجر شود و اتفاقاتی شوم در انتظارمان باشد؟

پاسخ کوتاه و سریع به این سوالات، »نه« است، به این معنی 
که برخی کشــور ها در دوران اوج تــورم، یکی از راهکار های 
ســامان دهی اقتصادشان را حذف صفر از پول ملی یافته و با 
اجرایی کردن این تصمیم و اتخاذ تدابیر دیگر، توانســته اند از 

ســقوط، به اوج موفقیت پل بزنند. اتفاقی که مردمان سرزمین 
لاله هــای نارنجی آن را تجربه کرده اند و حالا می توانند بابت رقم 

زدنش به خود ببالند.
رویدادی که نقطه شــروع آن، ابتلای این کشور به مرضی بسیار بزرگ و نادر بود 

که با عنوان »بیماری هلندی« معرف جهانیان اســت و در زمره مباحثی قرار دارد که به 
دانشجویان اقتصاد در سراسر جهان تدریس می شود. اینکه با کشف یک مبنع گازی بزرگ 
در این کشــور، اقتصاد هلند به منابع سرشار ناشی از آن گره خورد و رشدی چشمگیر را 
تجربه کرد که با تورم همراه بود و موجب شــد چاپ اسکناس های درشت در دستور کار 
قــرار گیرد.نتیجه آن دوران رونق اقتصادی برای هلند، تورم بیش از 100 بود که با پایان 
یافتن منابع گاز، این کشــور را در آستانه بحرانی بزرگ قرار داد. بحرانی که برای فرار از 
آن، سیاست های شدید انقباضی و همچنین حذف 4 صفر از پول ملی در دستور کار قرار 
گرفت و نتیجه اش، عبور موفق این کشــور از بحران و شــروع دوران اوج گیری اقتصاد 
هلند بود. اوج گیری ای که هنوز ادامه دارد و موجب شــده بســیاری از کشور ها تا بحث 

حذف صفر پیش می آید.

حذف ۱2 صفر در آلمان – انتخاب بین مرگ یا جراحی  برزیل رکورددار حذف صفر! - تجربه تلخ برزیل

 تجربه روسیه؛ عواقب کومونیست

 تجربه لهستان، یک مدل خوب برای همه

حذف صفر ها در هلند کارگر افتاد

تورم در ترکیه از ابتدای دهه 80 آغاز شــد و با شتاب پیش رفت. هر دلار آمریکا 
که در ســال 1988 با 1422 لیر قدیم ترکیه مبادله می شد در سال 2003 به بیش 

از 5/ 1 میلیون لیر قدیم رسید. در این شرایط قیمت یک ساندویچ در 
ترکیه به 3 میلیون لیر رسید. از سال 1981 به این سو در ترکیه 

هر دو ســال یک بار نیاز به اسکناس های درشت تر احساس 
می شــد. درشت ترین اسکناس ترکیه از 5 هزار لیر به یک 
میلیون لیر تبدیل شــد. تعداد بی شــمار صفرها در ارقام 
اقتصادی و مبادلات که گاه تا چند تریلیون لیر می رسید 
مشــکلات فراوانی را در مســیر عملیات حســابداری و 
نگهداری حساب ها به وجود آورده بود. از آغاز سال 2005 

اسکناس های جدید ترکیه با عنوان لیر جدید منتشر شدند. 
هر لیر جدید معادل یک میلیون لیر قدیم است و به این ترتیب 

ترکیه در یک مرحله شــش صفر را از اسکناس حذف کرد. مهار 
تورم در ترکیه با نظارت و دســتورالعمل های صندوق بین المللی پول انجام 

گرفت. این کشــور به عنوان یک نمونه برگزیده در مهار تورم از ســوی این نهاد 
بین المللی معرفی شــد. ترکیه پیش از آنکه اقدام به حذف صفرها کند تورم را به 
طــور کامل مهار کرد و حذف صفر با دیگــر اصلاحات اقتصادی از جمله اصلاح 
ناترازی بانک ها، تغییر در قوانین جذب ســرمایه گذاری خارجی و توسعه فضا های 

گردشگری همراه شد که البته موفقیت آمیز هم بود.

  تجربه متفاوت ترکیه

جیب خالی 
پز عالی

مشکل کم ارزش بودن پول ملی را باید از ریشه  حل کرد، تغییر در 
تعداد صفرها کمکی نمی کند
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بخش خصوصی تحت فشار بحران ها و 
تصمیمات غیر

سرویس اقتصاد / رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران 
در نامه ای خطاب بــه عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی، ضمن انتقاد 
مجدد از بخشنامه رفع تعهد ارزی صادرکنندگان، عدم حضور بخش خصوصی 
در تصمیم گیری هــا را موجب اتخاذ تصمیمات غیرعملیاتی دانســت و به ارایه 

پیشنهادهایی با هدف بهبود شرایط تولید پرداخت.
به گزارش صبح امروز، غلامحسین شافعی در این نامه 12 بندی، جوابیه رئیس 
کل بانــک مرکزی به نامه قبلی رئیس اتاق ایران در زمینه شــرایط رفع تعهد 
ارزی صادرکننــدگان را مورد توجه قرارداده و نکاتی را درباره مفاد این جوابیه، 

مطرح کرده است.
رئیس اتاق ایران تاکید کرده که در اطلاعیه بانک مرکزی تحت عنوان »نحوه 
بازگشــت ارز حاصل از صادرات سال  98 و رفع تعهد ارزی سال 99«، مسئله 
20 درصد مرتبط با تعدیل میزان صادرات حذف شده که این موضوع نه تنها بر 
خلاف توافق صورت گرفته، بلکه در تناقض با اطلاعیه رسمی آن بانک است.
در این نامه، شــافعی عنوان کرده اســت که اتاق بازرگانــی، صنایع، معادن و 
کشاورزی ایران با قبول مسئولیتی که قانونگذار از منظر ارایه نظرات مشورتی 
اقتصادی به قوای سه گانه به آن محول کرده است، همواره سعی بر آن داشته 
تا با رصد موضوعات و وقایع و انطباق آن با شرایط روز اقتصاد کشور و جهان، 
بهترین راهکارها را برای کمک به توســعه اقتصادی کشــور و دست یافتن به 
اهداف ملی پیشنهاد کند. از این رو، با کمک گرفتن از کارشناسان مجرب خود و 
کسب تجربه و نظر از فعالان و دست اندرکاران امر تولید و صادرات پیشنهاداتی 
را ارایه کرده اســت که بــه نفع تولید و جامعه بوده و قابلیت عملیاتی شــدن 
داشته باشــد. همگان مستحضر هستند که تحریم های ظالمانه شرایط خاصی 
را بــرای فعالان اقتصادی به خصوص در بخش صــادرات ایجاد کرده و عملًا 
سیستم بانکی و مبادلات عادی جهانی را درهم ریخته است. در چنین شرایطی 
ضمــن اینکه بار هزینه های اضافی برای بازاریابــی مجدد کالاهای صادراتی 
ایجــاد نموده، عملًا تــوان رقابتی بنگاه های داخلی را نیز به شــدت تضعیف 
و صادرکننــدگان داخلــی را ناگزیر کرده تا با شــرایط ناعادلانه تری، از منظر 
قیمــت و دریافت وجه، با بازرگانان خارجی مقابله کنند. کما اینکه این موضوع 
درخصوص نفت و سایر مشتقات نفتی که دولت محترم به طور مستقیم درگیر 

آنهاست، صدق می کند.
به باور شافعی، تحریم های ظالمانه شــرایط خاصی را برای فعالان اقتصادی 
به خصــوص در بخش صادرات ایجاد کرده و عملًا سیســتم بانکی و مبادلات 
عــادی جهانی را درهم ریخته اســت. در چنین شــرایطی ضمــن اینکه بار 
هزینه هــای اضافی برای بازاریابی مجدد کالاهای صادراتی ایجاد کرده، عملًا 
توان رقابتی بنگاه های داخلی را نیز به شــدت تضعیف و صادرکنندگان داخلی 
را ناگزیر کرده تا با شــرایط ناعادلانه تری، از منظــر قیمت و دریافت وجه، با 
بازرگانان خارجی مقابله کنند، کما اینکه این موضوع درخصوص نفت و ســایر 
مشتقات نفتی که دولت محترم به طور مستقیم درگیر آنهاست، صدق می کند.

او در این نامه با اشــاره به اصل 44 قانون اساســی، تاکید کرده است: باوجود 
سال ها درخواستِ بخش خصوصی مولد جهت قرارگیری در مراکز تصمیم گیری 
اقتصادی، همچنان حتی در این شــرایط بحرانی اقتصادی از این مهم غفلت 
شده و تصمیمات اقتصادی بدون حضور نمایندگان بخش خصوصی، ازجمله در 
کمیته موضوع ماده )2( اتخاذ می شود، اگر چنانچه نمایندگان بخش خصوصی 
در ایــن کمیته حضور می داشــتند، مطمئناً تصمیمات بــه صورت منطقی تر و 

منطبق بر امکانات اجرایی کاربردی تحت شرایط فعلی، اخذ می شد.
به باور شافعی، به غیر از عدم مشارکت بخش خصوصی در تصمیم گیری های 
اقتصادی، شــاهدیم که در بحران ها، تصمیماتی اتخاذ می شــود که بر مبنای 
آزمــون و خطا بوده، درحالی که بخش خصوصی در ایجاد آنها هیچ گونه اختیار 
و دخالتی ندارد، اما در نهایت این بخش خصوصی اســت که باید فشــارهای 

وارده را تحمل کرده و در جهت جبران نتایج این بحران ها یاری رسان باشد.
رئیس اتاق ایران در این نامه خاطرنشــان کرده اســت: اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی ایران با قبول مسئولیتی که قانونگذار از منظر ارایه نظرات 
مشورتی اقتصادی به قوای سه گانه به آن محول کرده است، همواره سعی بر 
آن داشته تا با رصد موضوعات و وقایع و انطباق آن با شرایط روز اقتصاد کشور 
و جهان، بهترین راهکارها را برای کمک به توســعه اقتصادی کشور و دست 

یافتن به اهداف ملی پیشنهاد کند.
شافعی همچنین در این نامه به ابهاماتی که رئیس کل بانک مرکزی در مورد 
برخورد با کارت های بازرگانی متخلف، مطرح کرده بود، نیز پاســخ داده است 
و گفته اســت که  طی دو سال گذشــته، اتاق های بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشــاورزی سراسر کشور در همکاری تنگاتنگ با سازمان  های استانی صنعت، 
معدن و تجارت، نهایت تلاش خود را جهت غربالگری و تشــخیص دارندگان 
کارت های بازرگانی به کار گرفته و خوشــبختانه امروز تعدادی از این کارت ها 

شناسایی و ابطال شده اند.
همچنیــن وی در رابطه با عدم تأیید پرونده های مرتبــط با واردات در مقابل 
صادرات از ســوی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران طی سه ماه گذشته، 
عنوان کرده است که باوجود نصّ صریح بخشنامه های آن بانک محترم مبنی 
بر اســتفاده صادرکننــدگان از 30 تا 50 درصد ارز حاصــل از صادرات برای 
واردات خــود و یا واگذاری آن به غیر، ســدی در برابر عــدم ایفای تعهدات 
ارزی صادرکنندگان شــده است که بر این اساس، همانگونه که بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران همپــای بخش خصوصی واقعی، بــه دنبال ایفای 
تعهدات ارزی صادرکنندگان است، حداقل انتظار آن است که به بخشنامه  های 
صادره توســط خود پایبند بوده و شرایط را برای رفع تعهد میسر کند، نه اینکه 
 فضایی را فراهم آورد که صادرکنندگان با مســائل و مشکلات بیشتری روبه رو

 شوند.
مجــدداً ضمن تأکید بر ضرورت بازگشــت ارز حاصل از صــادرات به چرخه 
اقتصادی کشــور، کمــاکان باور بخش  خصوصی این اســت که  راهکارهای 
اجرایی راهگشا، کمک کننده اصلی برگشــت ارز صادراتی به چرخه اقتصادی 
خواهنــد بود و باید واقعیت ها را در این زمینه پذیرفت و به جای تنگ تر کردن 
شــرایط سخت کنونی، سیاست تسهیلگری، همراه با نظارت کافی با ابزارهای 
در اختیار بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و نهادهای نظارتی را در دستور 
کار قرار داده و زمینه اعتمادبخشی به فعالان اقتصادی و صادرکنندگان را برای 

ارزآوری بیشتر فراهم نمود.

خبر

لمـس می کننـد امـا حاضـر بـه تفکـر در این بـاره و ابـراز 
عقیـده نیسـتند. در ایـن گفت وگـو، تعـدادی زیـادی از ایـن 
جمـلات شـنیدیم همچـون: » کارشناسـان می گوینـد...« یا 
» تصمیمـی اسـت کـه دولـت گرفته و بایـد ببینیـم که چه 
می شـود« و یـا اینکـه » اولـش کمی سـخت اسـت اما بعد 
عـادت می کنیـم، مسـئولان می گوینـد کـه ایـن کار به نفع 

اسـت«.  مردم 
تعـدادی از مـردم نیـز اصلاح واحـد پولی را حاصل بررسـی 
و مذاکـرات گروهـی متخصـص در حوزه اقتصـاد می دانند و 

در مـورد آینـده ایـن کار ابراز امیـدواری دارند.
ناگفتـه نمانـد کـه عـده ای از مردم، به درسـتی ایـن تغییر را 
درک نکـرده و تصـور می کننـد کـه فقط یک صفـر از واحد 
پـول کـم می شـود، آن هـا با ایـن برداشـت، ابراز خرسـندی 
کـرده کـه از ایـن پس از اشـتباهات رایـج در نقـل و انتقال 
و  زیـاد گذاشـتن یـک صفـر  یـا  در خصـوص کـم  پـول 
سـردرگمی در محاسـبه ریال و تومان، در امـان خواهند بود.
در ایـن رابطـه، بـه گفت وگـو بـا دکتـر روح الله ایزدخـواه، 
را  آن  کـه  می پردازیـم  اقتصـادی  مسـائل  تحلیل گـر 

. نیـد ا می خو
قدرت پول مهم است نه صفرهای آن

ایـن کارشـناس مسـائل اقتصـادی می گوید: مسـئله اصلی، 
قـدرت پـول ملـی و تـوان خریـد افـراد اسـت نـه تعـداد 
عـدم  مشـکل،  ایـن  ریشـه  اسـکناس ها.  روی  صفرهـای 
قـدرت پول کشـور اسـت که یـک دلیـل آن پشـتوانه پولی 
ماسـت کـه بـه جـای منابـع ارزشـمند بـر مبنـای دلار قرار 
داده شـده اسـت. عامـل دیگـر کاهـش ارزش پـول ملـی، 
تـورم اسـت، راه حـل افزایـش ارزش پول ملـی، پرداختن به 
دلایـل اصلـی اسـت و تغییر در تعـداد صفرهـای آن کمکی 

نمی کنـد.
کلـی  حالـت  در  می افزایـد:  ادامـه  در  ایزدخـواه  روح الله 

شـاید تغییـر در تعـداد صفرهـا، عامـل مثبتی باشـد اما 
در شـرایط فعلـی کشـور کـه دولـت توانایـی مدیریت 
یکپارچـه اقتصـاد را نـدارد، تاثیر مثبتی نخواهد داشـت 
ایـن عمـل،  آثـار منفـی  اداره  و دولـت نمی توانـد در 

باشـد. موفق 
وی تصریـح می کنـد: تغییـر پـول ملـی و بازگشـت بـه 

تومـان و قـران، ممکـن اسـت سـبب تحمیل 
تـورم جدیـدی شـود و دولـت بارها نشـان 
منفـی  آثـار  نمی توانـد  کـه  اسـت  داده 
کنـد؛  مدیریـت  را  خـود  تصمیمـات 
نـرخ  تغییـر  همان طـور کـه در هنـگام 
یـا  نتوانسـت و  ارز  بـازار  یـا  بنزیـن و 
شـرایط جدیدی که در بـازار بورس به 

وجـود آمـده اسـت بـه خوبی نشـان 
اقتصـاد  حـوزه  در  کـه  می دهـد 

نداریـم. مقتـدری  دولـت 
نماینـده منتخـب مـردم در مجلـس 

یازدهـم تبییـن می کند: اکنـون زمان 
اصـلاح  ایـن  اجـرای  بـرای  مناسـبی 
پولـی نیسـت و بایـد زمانـی ایـن طـرح 
بـه  عمومـی  اعتمـاد  کـه  شـود  اجـرا 
سیاسـت های دولـت در حـوزه اقتصـاد، 

وجـود داشـته باشـد و مجـری ایـن طـرح دولـت مقتـدری 
باشـد کـه بتواند آثار منفـی آن را به خوبـی مدیریت کند در 
غیـر این صـورت، بیـم آن می رود کـه با تـورم و تنش های 

اقتصـادی جدیـدی روبـرو شـویم.
روبرویی با تورم روانی

بـازار و جامعـه لزومـا  وی خاطرنشـان می کنـد: تـورم در 
عقلایـی پیـش نمـی رود بلکـه تـورم روانـی و تـورم ناشـی 
از انتظـارات نیـز مـد نظـر اسـت؛ همیشـه آنچـه کـه بـر 
روی یـک کاغـذ محاسـبه می شـود، بـرای مـردم مـلاک 
نیسـت. رخ دادن تـورم روانـی و تـورم ناشـی از انتظـارات، 
کارشناسـی  گزارش هـای  و  کاغـذ  روی  فرمول هـای  بـه 
ارتباطـی نـدارد و لـذا می توانـد پالـس منفـی بـه جامعـه 
اقـلام فقـط  از قیمـت  اینکـه  از طرفـی مدیریـت  بدهـد، 
تعـدادی صفر کم شـود، دشـوار بـوده و ممکن اسـت خودبه 

خـود تـورم جدیـدی بـر روی اقـلام اعمـال شـود.
 ایزدخـواه ادامـه می دهد: بالا بـردن ارزش پول ملی اهمیت 
دارد و تغییـر در صفرهـای موجـود بـر روی اسـکناس ها، 
کمکـی بـه بهبـود شـرایط نمی کند؛ بـرای انجام ایـن مهم، 
بایـد سیاسـت های پولـی و مالـی مخصوصـا سیاسـت های 
پولـی اصـلاح و مصـارف جامعـه کنتـرل شـود، سـوداگری 
کـه سـبب ایجـاد تـورم می شـود، کنتـرل و مدیریت شـود، 

همین طـور کـه در بـازار خـودرو مشـاهده می شـود.
اقتصـاد جامعـه،  بـر  وی می افزایـد: هرچـه فضـای حاکـم 
تحمیـل  آن  بـر  بیشـتری  کاذب  تـورم  باشـد  سـوداگرانه 
می شـود و درنتیجـه، ارزش پـول ملـی نیـز کاهـش می یابد؛ 
این شـرایط باید کنترل شـود تـا به وضعیت تعـادل برگردیم.

عـلاوه بـر ایـن، پیش بینی می شـود کـه هزینه هـای اجرایی 
ایـن طـرح  از جملـه چـاپ اسـکناس های جدیـد، تغییـر در 
مدارک مالی و حسـابداری جدید، بالا و سـنگین باشـد 
در حالـی کـه دولت با کسـری بودجه شـدیدی 
مواجـه اسـت.در شـرایط فعلـی، اجـرای این 
نـدارد. بـرای کشـور  منفعتـی  هیـچ  طـرح 

ایـن تحلیل گـر مسـائل اقتصـادی در پایـان 
ابـراز می کنـد: تاثیـر ایـن طـرح بـر اقتصـاد 
هزینه هـای  افزایـش  تـورم،  ایجـاد  کلان، 
غیرقابـل  اتفاقـات  پیش آمـدن  دولـت، 
اسـت  ممکـن  کـه  پیش بینـی 
الان نتـوان آن را پیش بینـی 
ایـن  مهـم  نکتـه  کـرد. 
اسـت کـه فعـلا بـا توجـه 
پولـی  سیاسـت های  بـه 
مدیریـت  تـوان  دولـت، 
نداریـم،  را  تغییـر  ایـن 
دولـت سـال آخر خـود را 
مناسـباتی  و  می گذرانـد 
در  جمهـوری  ریاسـت 
پیـش رو اسـت و مدیریـت 
نخواهـد  اعمـال  یک پارچـه 
تـورم  بـه  توجـه  بـا  ضمنـا  شـد. 
فعلـی و حبـاب ایجـاد شـده در بـازار 
بـورس، ایـن تصمیم خطرناک اسـت 
و می  توانـد مسـئله را پیچیده تـر کند.

به  وقت حذف صفر از پول ملی با مدار کشورهای جهان 

حذف صفر ها از واحد پولی نخستین بار بعد از جنگ جهانی دوم و در کشور آلمان 
به اجرا درآمد. پیش از ابرتورم در آلمان هیچ کس در دنیا فکر نمی کرد که نرخ تورم 

می تواند با این ســرعت نجومی بالا بــرود. آلمان در دوران جمهوری 
وایمار در ســال های 1921 تا 1923 تورم بســیار شدیدی را از 

سر گذراند. در نوامبر 1923 میلادی، ارزش هر دلار آمریکا 
معادل با 2/ 4 هزار میلیارد مارک آلمان بود.

با افزایش تورم، آلمان به سرعت سراغ چاپ اسکناس های 
جدید رفت. اســکناس 50 هزار مارکی در ســال 1922 
چاپ شــده بود و وقتی دیدند این اســکناسِ درشت هم 
کفاف معاملات را نمی دهد در سال 1923 اسکناس 100 

هزار میلیارد مارکی نیز چاپ شــد. در ســال 1923 دولت 
آلمان به ســراغ حذف 12 صفر از پول خود رفت و با معرفی 

یک واحد پولــی جدید به نام »رنتن مــارک« یکی از مهم ترین 
نمونه های حذف صفر از پول کشورها رقم خورد. 

روســیه هم پس از فروپاشی شوروی تورم شدیدی را تجربه کرد و در سال 1998 
سه صفر از پول خود حذف کرد. روسیه برای خروج از بی ثباتی اقتصاد، تقویت پول 

ملی و جلوگیری از خروج سرمایه کشور اقدام به این کارنمود که به 
نظر می رســد در این راه با شکست روبه رو شده است. یکی 

از دلایل شکست این کشور در اعمال سیاست حذف صفر 
از پول ملی این است که اقتصاد کشور دچار رکود و افت 
اقتصادی منفی 3.5  درصدی بود؛ ضمن اینکه این اقدام 
در مدت زمــان کوتاهی صورت گرفت، بنابراین مردم و 
برخی بانکها نتوانستند طی این مدت آمادگی لازم برای 

این کار را کسب کنند.  
 

لهســتان نیز از جمله کشورهایی اســت که در سال 1995اقدام به حذف4صفر از 
پول ملی خود کرد و در اجرای این سیاســت نیز موفق بوده اســت. نرخ تورم این 

کشور دو سال پیش از اجرای سیاست حذف صفر،  3.35 درصد بود 
کــه بعد از کاهش بیش ۷ واحد درصدی آن در ســال 1995، 

اقدام به حذف صفر از پول ملی خود کرد و نرخ تورم بعد از 
اجرای طرح در ســال199۷  به 9.14 درصد رسید. کشور 
ترکیه، برای حذف صفر از پول ملی خود طی ســالهای 
بعد، کشــور لهستان را الگوی سیاســت های خود قرار 
داد. هدف کشور لهستان از اجرای این سیاست، تقویت 
پــول ملی و کاهش نرخ تورم بود که برای دســتیابی به 

آن تــلاش کرد پیش از حذف صفــر از پول ملی خود، به 
سیاستهای اقتصاد آزاد، جامه عمل بپوشاند.  

حذف ۱2 صفر در آلمان – انتخاب بین مرگ یا جراحی

برخی کشورها همزمان با سیاست حذف صفر از پول ملی خود، 
نــام واحد پول ملی خود را تغییر دادنــد و یا یک واژه جدید به 
آن افزودن، که »ترکیه، رومانی، بلاروس، لهستان و روسیه« از 

جمله این کشورها به شمار می روند.
اتریش که در ســال های پس از فروپاشی امپراتوری اتریش - 
مجارستان وضعیت اقتصادی دشــوار و تورم شدیدی را تجربه 

می کرد، در سال 1925، چهار صفر از پول خود حذف کرد. 
آذربایجان در ســال 200۶، در پی یک موج تورمی شدید، واحد 
پولــی خود را به »منات جدید« تغییر داد که هر »منات جدید« 
معادل 5000 »منات قدیم« بود. ترکمنستان نیز در سال 2009 

عیناً همین کار را کرد.
مجارستان که بعد از جنگ جهانی با ابرتورمی کم سابقه روبه رو 
بــود، 29 صفر از پول خود حــذف کرد و با حذف این 29 صفر، 

یک واحد پولی جدید به نام »فورینت«، تبدیل به پول رســمی 
این کشــور شد.فرانسه هم در سال 19۶0 دو صفر از واحد پولی 

خود حذف کرد و »فرانک جدید« جای »فرانک« را گرفت. 
کره جنوبی بعد از جنگ دو کره در ســال 195۷، دو صفر از پول 
خود حذف کرد و در ســال 19۶3 که مجددا با تورم روبه رو شد، 

یک صفر دیگر را نیز حذف کرد.
شــیلی در آمریکای لاتین، در ســال 19۶0 سه صفر و در سال 
19۷5، ســه صفر دیگر را در پی یک موج تورمی شدید از پول 
ملی خود حذف کرد. اقدام شــیلی، راه را برای سایر کشورهای 
آمریکای لاتین باز کرد تا به ســراغ پاک کردن صفرها از پول 

ملی خود بروند.
آرژانتین در ســال 19۷0، دو صفر، در سال 1983چهار صفر، در 
سال 1985 سه صفر و در ســال 1992 چهار صفر از پول ملی 

خــود حذف کرد. انبوه صفرهای حذف شــده هم آرژانتین را از 
تورم های جدید نجات نداد.

شکست خورده ترین سیاســت حذف صفر از پول در قرن جاری 
متعلق به زیمبابوه اســت. این کشــور در سال 200۶، سه صفر 
از پول خود حذف کرد. در ســال 2008 با تورم شدید مجبور به 
حذف 10 صفر دیگر شــد و در سال 2009 نیز 12 صفر دیگر از 

پول خود حذف کرد.
ونزوئلا نیز اقدام به حذف پنــج صفر از پول ملی خود کرد، اما 
تورم آن از 24 هزار و 5۷1 درصد در ســال گذشته به 815 هزار 
و 194 درصد در ماه می افزایش پیدا کرده است. اقتصاد ونزوئلا 
نیز که ســال گذشــته طبق گفته دویچه وله منفی 18 درصد 
کوچک شده بود، طبق پیش بینی صندوق بین المللی پول امسال 

را با رشد منفی 35 درصد سپری خواهد کرد.

  سایر کشورها در یک نگاه:

 تجربه روسیه؛ عواقب کومونیست

 تجربه لهستان، یک مدل خوب برای همه

ملاحظه می شــود که سیاســت حذف صفــر از پول ملی، 
لزوما بــه نتایج مطلوبی منتهی نخواهد شــد و موفقیت یا 
عدم موفقیــت آن در گرو الزاماتی اســت که پیش و پس 
از اجرای طرح می باشــد. در کل در کشــورهایی که تورم 
شــدید داشــته اند، حذف صفر به مهار تورم منجر نشده و 
تنها زمانی این سیاســت مفید بوده که با سایر سیاست های 
کارآمدِ پولی و اقتصادی تلفیق شده است. در واقع تا زمانی 
که کشــورهای دارای تورم نتوانسته اند نقدینگی را با انتقال 
به حوزه تولید، در خدمت توســعه اقتصادی به کار بگیرند، 
سیاســت حذف صفر از پول ملی، کارســاز نبوده و تورم به 
شکل شدیدتری بازگشته اســت. سیاست حذف صفر تنها 
در مواردی موفق بوده که با سیاست های توسعه ای مناسب 
و کنترل نقدینگی توأم شده اســت. باید دید در ایران، چه 
نتیجــه ای از حذف 4 صفر از پول ملــی و تبدیل تومان به 
پول رسمی کشور رقم می خورد. همچنین بر اساس تجربه 
ســایر کشورها، این سیاســت معمولا در کشورهایی موفق 
بوده که پیش از اجرای طرح، تحت یک بســته سیاســتی 
اقدام به اصلاحات اقتصــادی کرده  و پس از اجرای طرح 
نیز برنامه های ثبات  ســاز را پیاده کــرده اند. بنابراین، به 
نظر می رســد در شرایط فعلی اقتصاد ایران با وضعیت عدم 
ثبات اقتصادی، نرخ تورم بالا، عدم ثبات در تصمیم  گیری 
سیاستگذار و بدون توجه به الزامات طرح، زمینه برای اعمال 
سیاست حذف صفر از پول ملی کشور مساعد نیست و این 
سیاســت به تنهایی نمی تواند راهکاری برای رفع برخی از 
مسائل موجود باشد و چه بسا با توجه به تجارب اقتصادهای 
ناموفق در اجرای این طرح ، ممکن است بحران های بعدی 

به ویژه به لحاظ افزایش بیشــتر سطح عمومی قیمتها را به 
همراه داشــته باشــد. برای اعمال این سیاست، پاره  ای از 
الزامــات فنی این طرح از جمله »تغییرات سیســتم  های 
پرداخت ،سیســتم های حسابداری، ســوابق آماری و جمع 

آوری پول های قبلی از گردش، هزینه هایی را برای دولت 
در برخواهد داشــت که در این شــرایط با توجه به کسری 
بودجه دولت و بدون پیش بینی منابع لازم برای آن نیاز به 

بررسی بیشتری دارد. 

صفر ها به تنهایی زورشان به تورم نمی رسد

جیب خالی 
پز عالی

مشکل کم ارزش بودن پول ملی را باید از ریشه  حل کرد، تغییر در 
تعداد صفرها کمکی نمی کند

اد
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مدیر کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی اســتان خراسان 
رضوی گفت: پس از بازگشایی درب های حرم، اقدامات لازم را در خصوص 
بسترســازی و آماده سازی این تاسیسات در راســتای پذیرایی از زائران را 

خواهیم داشت.
به گزارش صبح امروز ابوالفضــل مکرمی فر با اعلام این خبر افزود:  امید 
اســت با ابلاغ این اعلامیه از سوی وزارت بهداشت و ستاد مقابله با کرونا، 

شاهد حضور تعدادی از مسافران باشیم.
 او یادآورشــد: پیش بینی می شــود پس از پایان این بیماری، شاهد حضور 

زائران زیادی نسبت به سال های گذشته در خراسان رضوی باشیم.
گفتنی اســت: براســاس مصوبه پیشــگیری و مبارزه با کرونا تاسیسات 
گردشگری و مراکز اقامتی استان خراسان رضوی از اواخر اسفند ماه تعطیل 

شده است.

فعالیت مجدد تاسیسات 
گردشگری خراسان 
رضوی پس از بازگشایی 
درب های حرم مطهر 
رضوی 

تصویب بازنگری دو طرح هادی روستایی 
در کارگروه امور زیربنایی استان

مدیرکل راه و شهرســازي خراســان رضــوي از تصویب بازنگــری دو طرح هادی 
روســتایی در کارگروه امور زیربنایی و توســعه روستایی، عشایری، شهری و آمایش 

سرزمین و محیط زیست استان خبر داد.
 به گزارش صبح امروز، قدرت ا... ابک با اعلام این خبر گفت: کارگروه امور زیربنایی 
و توســعه روستایی، عشایری، شــهری و آمایش ســرزمین و محیط زیست استان 

خراسان رضوي با حضور استاندار و مدیران عضو کارگروه روز گذشته برگزار شد.
مدیرکل راه و شهرسازي خراسان رضوي تصریح کرد: بازنگری طرح هادی روستای 
منزل آباد در شهرستان مشهد و روستای خیرآباد علیا از توابع شهرستان درگز در این 

جلسه به تصویب رسید.
وی همچنین یادآور شد: در کارگروه روز گذشته با راه اندازی واحدهای تولیدی بخش 
دامداری از جمله پرورش شترمرغ در شهرستان تایباد و ایجاد مجموعه گاو شیری در 

شهرستان درگز نیز موافقت شد.
لازم به ذکر است در این جلسه مشکل طولانی مدت زمین نیروی انتظامی شهرستان 

خلیل آباد نیز رفع و با واگذاری 2 هکتار از اراضی دولتی به آن نهاد موافقت شد.

اتمام و بهره برداری ازفاز 3 پیاده رو 
سازی خیابان امام خمینی  

شهردار منطقه هشت از اتمام و بهره برداری فازسوم پیاده روسازی و بهسازی گذرگاه 
عابر پیاده خیابان امام خمینی )ره( با 12 میلیارد ریال اعتبار خبر داد.

به گزارش صبح امروز، علی شیرازی با اعلام این خبر گفت: تامین امنیت شهروندان 
هنگام عبور و مرور و ساماندهی وضعیت معابر یکی از مهم ترین وظایف شهرداری ها 
محســوب می شود، لذا به منظور افزایش حال رفاه شهروندان و مناسب سازی محیط 
شــهری، عملیات عمرانی پیاده رو ســازی و شــبکه آبیاری مکانیزه در دستور کار 

مدیریت شهری منطقه هشت قرار گرفته است. 
او با بیان این که پایده روها با بالاترین استاندارهای فنی و اجرایی و مناسب سازی به 
مرحله بهره برداری رسیده است، اظهار کرد: فاز سوم پروژه بهسازی و پیاده روسازی 
خیابان امام خمینی )ره( در حد فاصل خیابان امام خمینی ۶3)ره( تا میدان انقلاب با 

متراژ 4 هزار متر مربع به بهره برداری رسیده است .
 

شهردار منطقه چهار مشهد خبر داد:

اتمام عملیات اجرایی احداث بوستان 
خطی شهیدبابانظر

شهردار منطقه چهار مشهد از اتمام عملیات اجرایی احداث بوستان خطی 12 هزار مترمربعی 
شــهید بابانظر در این منطقه خبر داد.به گزارش صبح امروز، غلامرضا غلامی اظهار داشت: 
احداث بوستان و ارتقاء سرانه فضای سبز منطقه چهار به دلیل تراکم جمعیتی بالا، ریزدانگی 
و فشردگی املاک و وجود منازل با مساحت کوچک در مجاورت هم، به عنوان یک ضرورت 
احســاس می گردد و از اولویت های اصلی شهرداری این منطقه است.غلامی ادامه داد: به 
همین دلیل، احداث فضای سبز و بوستان در مسیر عبور شهروندان به عنوان بوستان خطی 
که علاوه بر تلطیف هوا، زیبایی منظر شــهری و ارتقاء روحیه شادابی و نشاط شهروندان در 
افزایش سرانه فضای ســبز منطقه نیز تاثیر بسزایی دارد، مورد توجه ویژه قرار گرفته است.
وی اضافه کرد: در همین راســتا بوستان خطی ضلع شمال بزرگراه شهید بابانظر، حدفاصل 
بلوار شهید آوینی و شهید بابانظر 3۶ با اعتبار 20 میلیارد احداث و جهت استفاده شهروندان 
به بهره برداری رسید.شهردار منطقه چهار افزود: با بهره برداری از این پروژه در سال جاری 
12 هزار مترمربع به مســاحت فضای ســبز منطقه اضافه گردید.غلامی با بیان اینکه پروژه 
احداث بوستان ضلع شــمال بزرگراه شهید بابانظر در محدوده خدماتی این منطقه، دارای 2 
فاز است که فاز اول آن سال 9۶ به بهره برداری رسیده است، خاطرنشان کرد: در جنوب این 
بزرگراه نیز بوستان خطی با مساحت 12 هزار متر مربع در سال 95 احداث و به بهره برداری 
رسیده است.شهردار منطقه چهار مشهد در پایان تصریح کرد: اجرای تایل فرش معابر، ایجاد 
فضای سبز، نصب مبلمان پارکی و پایه روشنایی، ایجاد مسیر ویژه نابینایان و دوچرخه و ... 

از اقداماتی است که در این بوستان انجام شده است.

در پی تذکر عضو شورا به شهردار مشهد:

تفاهم نامه های ورزشی شهرداری فاش شد  
چندی پیش بتول گندمی، عضو شــورا و 
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای 
اسلامی در خصوص عدم درج حمایت های 
صــورت گرفتــه از تیم های ورزشــی در 

سامانه فاش به شهردار تذکر داد.
گندمی در این تذکر تاکید کرد: بر اســاس 
آیین نامــه حمایــت از ورزش قهرمانــی 
مصوب 30/5/98 شــهرداری مکلف شده 
ظرف مدت یک ماه پس از اعمال هرگونه 
حمایت مرتبط با این مصوبه شورا، نسبت 
به درج موارد آن در سامانه فاش اقدام کند 
اما بر اساس بررسی های صورت گرفته در 
سامانه فاش هیچگونه اعمال حمایتی ثبت 

نشده است. 
در خصوص عدم درج حمایت های صورت 
گرفته از تیم های ورزشی در سامانه فاش 
و موضوعات مرتبط با بافت فرسوده آبکوه 
به شــهردار تذکر داد به تازگی شهرداری 
مشهد اطلاعات تفاهم نامه های ورزشی 
شهرداری مشهد را در سامانه فاش منتشر 

کرده است.
عاطفه خوافیان خبرنگار

بی تردیــد با اســتفاده از فنــاوری و در 
دسترس قرار دادن اطلاعات، می توان به 
شــهروندان کمک کرد که از حقوق خود 

آگاه شوند. 
امــا نکته کلیدی در فعالیت های ســامانه 
فاش پاســخ به پرســش های بنیادین در 
رابطه با آن اســت، اینکه لزوم راه اندازی 
این ســامانه چیســت؟ آیا همه چیز شدنی 
است؟ منتشر شدن قراردادهای شهرداری 
و ... چــه نفعی برای مردم دارد؟ همه این 
پرســش ها البته یک جواب مشترک دارد 
که اساس پروژه شفافیت است: فسادزدایی 

از تار و پود مدیریت شهری.  
و اما حدود دو ســال از رونمایی ســامانه 
فاش در شهر مشهد می گذرد و این سامانه 
در راستای شفاف سازی بیشتر مدام بروز 
شده در همین راســتا و در ادامه تذکرات 
رییس کمیســیون برنامه و بودجه شورای 
اسلامی شهر مشــهد به شهردار مشهد و 
عدم شفاف سازی پرونده ها و حمایت های 
مالی شــهرداری از ورزش بــا مدیرعامل 
ســازمان فناوری اطلاعــات و ارتباطات 

شهرداری مشــهد به گفت و گویی نشسته 
که به آن می پردازیم.

مدیر عامل ســازمان فنــاوری اطلاعات 
و ارتباطــات شــهرداری مشــهد گفت: 
فهرســت کامل تفاهم نامه های ورزشــی 
شــهرداری مشهد بر روی ســامانه فاش 
عموم  بــرای  آن ها  شفاف ســازی  جهت 
گزارش صبح  گرفت.به  قرار  شــهروندان 
امروز، محمد جواد رجائیان درباره وضعیت 
ســامانه فاش اظهار کرد: با توجه به اینکه 
شبهات بسیاری در خصوص قرار دادها و 
پرداختی به تیم های ورزشی وجود داشت، 
شهرداری حهت شــفاف سازی حداکثری 
تمامی تفاهم نامه ها وقراردادها را در سامانه 

فاش بارگذاری کرد. 
بارگذاری اطلاعات مدیران در سامانه 

فاش
وی تصریــح کــرد: در آینــده نزدیک، 
اطلاعات مدیران شــهری جهت شــفاف 
سازی بیشتر در سامانه فاش قرار می گیرد.

بیان کرد: ســازمان فاوا، سامانه  رجائیان 
فــاش را بر اســاس اصل تعریف شــده 
توسط مدیریت شــهری مبنی بر شفافیت 
حداکثری جهتدسترسی عموم به اطلاعات 

موجود در شهرداری ها پیش بینی کرد.
مدیر عامل ســازمان فناوری اطلاعات و 
ارتباطات شهرداری مشهد ادامه داد: فاش 
در ابتدا تمام معاملات شــهرداری و تمام 
مناقصــات و اعلامات را بــا قرار دادن در 

سامانه فاش در دسترس عموم قرار داد.
دسترسی عموم به فعالیت های جاری و 

عمرانی شهرداری
وی تبییــن کــرد: فعالیت هــای جاری و 
عمرانی این ســازمان در ســامانه شاد نیز 
قابل بررســی بوده و علاوه بر آن در سال 
گذشته تمام اطلاعات آماری در خصوص 
شهرداری  کارکنان  خارجی  ماموریت  های 
و شورای شــهر و پرداختی های آن جهت 
رفع شــبهه اذهان عمومی قابل دسترس 

برای عامه مردم قرار گرفت.
وی با اشــاره به بارگذاری فهرست کامل 
تفاهم نامه های ورزشــی شهرداری مشهد 
بر روی سامانه فاش و شفاف سازی آن ها 
برای عموم شــهروندان ادامه داد: در این 

خصوص به وضوح آمــده که چه افرادی 
برای انجام چــه ماموریتی با چه مبلغی و 
در چــه زمانی بــه ماموریت های خارجی 

رفته اند.
حل مجهولات شهرداری با فاش

رجائیان اشاره کرد: پرونده های شهرسازی 
که همیشه جزئی از مجهولات این سازمان 
به شمار آمده با شروع به کار فاش، اکنون 
در این سامانه تمامی اطلاعات با جزئیات 
کامل ملک های سنددار بارگذاری شده و با 
یک کلیک تمام اطلاعات شامل پایان کار 
و مالیات به صورت شــفاف قابل دسترس 

است.
وی اظهــار کرد: باتوجه بــه این موضوع 
که طــی چند مــدت اخیر ســوالاتی در 
حمایت های  در خصــوص  عمومی  افکار 
شــهرداری از تیم های ورزشــی به ویژه 
فوتبال و کشــتی به وجود آمده و سازمان 
فاوا شــهرداری برآن شــد تا با قرار دادن 
تفاهم نامه ها برای اطلاع عموم و اســتناد 
خبرنگاران و پژوهشگران در سامانه فاش 

قابل دسترس عموم قرار گرفت.
رتبه یک شفاف سازی

مدیر عامل ســازمان فناوری اطلاعات و 

ارتباطات شــهرداری مشهد گفت: مشهد 
در خصوص شفاف سازی به اذعان وزارت 

کشور رتبه یک را از آن خود کرده است.
رجائیــان در خصوص اســتقبال مردم از 
هوشمند سازی شهرمشهد در ایام قرنطینه 
توضیح داد: ویروس کرونا یک تیغ دو لبه 
بوده که علاوه بر مضیقه ها مزیت هایی را 

نیز به همراه داشته است.
وی تبییــن کــرد: با توجه بــه اینکه این 
بیماری داروی مشــخصی نداشتبه همین 
جهت تردد و مواجــه کمتر در مکان های 
عمومی در دســتور کار قــرار گرفت که 
هوشمند سازی مشــهد در این دوران به 
شــدت کارآمد بوده و مورد استقبال مردم 

قرار گرفت.
۵ شهرداری کاملا الکترونیک در مشهد 
وی تاکید کرد: مشــهد اولین کلان شهر 
کشور بوده که شــهرداری الکترونیک را 
در راستای کار خود قرار داده و دو منطقه 
12 و 8 الکترونیک اداره شــده به این معنا 
که تمام خدماتی که مورد نیاز شــهروند از 
شهرداری بود از داخل منزل قابل پیگیری 
بــوده و نیازی بــه مراجعــه حضوری به 

شهرداری نداشت.

حداقل تردد به مشهرداری مناطق
رجائیان  تصریح کــرد: برخی از خدمات 
شهرداری کاملا الکترونیک بوده اما برخی 
دیگــر از خدمات نیاز به ثبت و گذر فرآیند 
اطلاع رســانی بوده که ســاعت و زمان 
مشخصی جهت حضور در مکان مورد نظر 
به اطلاع شــهروند رسیده تا وی با اتلاف 
کمترین زمــان کارها و امــورات خود را 

رسیدگی کند.
مدیر عامل فاوا بیان کرد: در دوران کرونا 
3 منطقه دیگــر به مناطقی که به صورت 
الکترونیکی اداره شــده افزوده شــدند و 
مجموع شــهرداری های الکترونیک به 5 

رسید.
وی در پایان گفت: مشــهد از ســال قبل 
جهت پرداخت خــرده پول کرایه و هزینه 
استفاده از تاکسی و مترو استفاده از کارت 
بانکی و پرداخت وجــه نقد ضرورت خود 
را ازدســت داده و با اســتفاده از گوشــی 
تلفــن همراه هوشــمند امــکان پرداخت 
تمــام هزینه ها حتی در ســطح برخی از 
اقدام  فروشــگاه ها فراهم شــده که این 
 شــهرداری نیز مــورد اقبال مــردم قرار 

گرفت.

خبر

مدیر میراث فرهنگی، گردشگری وصنایع دستی سبزوار از تشکیل 3۶ انجمن میراث 
فرهنگی روستایی در این شهرستان خبرداد.به گزارش صبح امروز، سیدرضا حسینی 
امروز افزود: »در این شهرســتان 4۶ روســتا در بخش مرکزی و 31 روستا در بخش 
ششتمد، 8 روســتا در بخش روداب واجد شرایط تشــکیل انجمن میراث فرهنگی  
شناسایی شــده اســت.«او ادامه داد: »تاکنون در 25 روستا شامل برزو، طبس، نزل 
آباد، رازقند، دلبر، زیدآباد، اســتیر، افچنگ، باغان، سنگ سفید، حارث آباد، زعفرانیه، 
جلین، رباط ســرپوش، دولت آباد، خیرآباد، حســین آباد گنجی،  آزاد منجیر، سنگ 
کلیدر، بازقند، بالش آباد، گوداسیاب، هاشم آباد، فسنقر، قز از بخش مرکزی و 9 روستا 
شــامل ششتمد، شامگان، کیذور،  شهرسوخته، سنگرد، بیروت، روشن آباد، گاج، چاه 
سوخته از بخش ششتمد و 2 روستا شامل دورک، ملوند از بخش روداب انجمن میراث 

فرهنگی روستایی تشکیل شده است.«گفتنی است: از شهرستان سبزوار 103 اثر، محوطه و تپه تاریخی، طبیعی و میراث ناملموس 
در فهرســت آثار ملی به ثبت رسیده است. این شهرستان با مرکزیت شهر سبزوار در فاصله 240 کیلومتری از مشهد مرکز استان 

خراسان رضوی قرار دارد.

فرمانده یگان حفاظت اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی 
خراسان رضوی از دستگیری 13 حفار غیرمجاز در شهرستان قوچان خبر داد.

بــه گزارش صبح امروز ســرهنگ محمدعلی مدیر افزود: »در پی گشــت های 
نامحسوس توسط نیروهای یگان حفاظت میراث فرهنگی شهرستان با همکاری 
پاســگاه انتظامی دوغایی 13 نفر از حفاران غیرمجــاز در پی رصد چند روزه در 
ارتفاعات روستای اسلام آباد دستگیر شدند.«او ادامه داد: »همچنین یک اسلحه، 
سه پایه بالابر و طناب حفاری، بیل، کلنگ، چراغ قوه و سطل جیری و دیگر ادوات 
حفاری کشف شد.« سرهنگ مدیر اظهار کرد: »متهمان تحویل نیروی انتظامی 
شدند و سیرمراحل قضایی آن در حال انجام است.«فرمانده یگان حفاظت اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی یادآور شد: »هرگونه 

حفاری و کاوش برای دســتیابی به اشیای تاریخی ممنوع و جرم محسوب می شود.«گفتنی است: شهرستان قوچان که در 
فاصله حدود125 کیلومتری از مشــهد مرکز استان خراسان رضوی قرار دارد، دارای 14۷ اثر تاریخی، طبیعی، تپه و محوطه 

شناسایی شده است که 4۷ اثر آن در فهرست آثار ملی به ثبت رسیده است.

تشکیل 36 انجمن میراث فرهنگی روستایی در شهرستان سبزوار دستگیری 13 حفار غیرمجاز در قوچان

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر 
مشــهد گفت: شورا در راستای وظایف نظارتی خود 
چندین بــار تاکنون به شــهرداری اخطار داده که 
طرح های تفصیلی را ارسال کند، متاسفانه هنوز این 
اخطارهــا از جمله اخطاری که بنده در صحن علنی 

به شهرداری دادم هنوز به نتیجه نرسیده است.
به گزارش صبح امــروز محمدهادی مهدی نیا ، در 
خصــوص طرح تفصیلی مشــهد، اظهار کرد: طرح 
تفصیلی مشهد هفت حوزه دارد، طبق آخرین جلسه 
کمیســیون شهرسازی، شــهرداری موظف شد از 
اول خرداد ماه هر ماه یکــی از طرح های تفصیلی 
را تحویل گیری و به شــورا ارسال کند. اول خرداد 
حوزه جنوب غرب خواهد بود و شهرداری به تناسب 
تا آبان ماه این کار را برای هفت حوزه انجام خواهد 
داد. این آخرین تعهدی بوده که شــهرداری داشته 
اســت.وی با بیان اینکه طرح تفصیلی ســه فرایند 
دارد، عنــوان کــرد: یکی تحویل گیــری بوده که 
توسط شهرداری به عنوان کارفرما صورت می گیرد، 
فرایند دوم تایید اســت که طبــق تبصره 34 ماده 
80 قانون تشــکیل شوراها، شــوراهای شهر تایید 
می کنند. فرایند ســوم تصویب توسط مرجع قانونی 
یعنی کمیســیون ماده 5 اســت که این کمیسیون 
طرح ها را تصویب می کند.مهدی نیا افزود: امیدواریم 
شهرداری ظرف هفت ماه آینده، هفت حوزه را تایید 
و به ما ارســال کند. هر زمان که شهرداری طرحی 
را برای ما ارسال کند، شورا ظرف یک ماه آن طرح 
را بررســی و در خصوص آن اظهار نظر کرده و به 
مرجع تصویب کننده یعنی کمیسیون ماده 5 ارسال 
می کند. شــورا به هیچ عنــوان در این فرایند اطاله 
زمان نداشــته و کاملا آمادگــی دارد تا آنچه قانون 

مصوب کــرده مبنی بر اینکه هــر طرحی که وارد 
شورا می شــود را ظرف یک ماه تعیین تکلیف کند، 
انجام دهد.رئیس کمیســیون شهرسازی و معماری 
شورای شهر مشهد در خصوص طرح تفصیلی بافت 
پیرامونی حرم، گفت: این طرح جزو مواردی نیست 
که در اختیار شورا باشد، وزارت راه و شهرسازی آن 
را دنبال می کند. دانشــگاه تهــران را نیز به عنوان 
مسئول تهیه کننده طرح تفصیلی بافت پیرامون حرم 
تعیین کردند. اقدامات اولیــه صورت گرفته، اما به 
ایــن دلیل که خود وزارت خانه ایــن طرح را دنبال 
می کند، من اطلاعــات دقیقی در خصوص آخرین 

اقدامات و بازه زمانی که تعهد کردند، ندارم.
وی با اشــاره به مهم ترین دلایل تصویب نشــدن 
این طرح ها، تصریح کرد: در کل نظام شهرســازی 
ما یک ایراد ســاختاری دارد، در دهه 50 شــهر را 
پــروژه می دیدند نه فرایند، یعنی شــهر یک پروژه 
اســت، یک موجودی به نام شــهرداری دارد، ناظر 
آن مســکن و شهرسازی اســت و طرحی دارد که 
مشــاور تهیه می کند، اینگونه با شهر برخورد شده، 
در حالی که شهر چنین موجودی نیست، شهر یک 
موجود زنده اســت که هر لحظه سیالیت، حرکت و 
تکاپو دارد و نمی ایســتد.مهدی نیا ادامه داد: شــهر 
یک پروژه عمرانی نیست که اگر به آن دست نزنی 
همان گونه باقی بماند، اما نگاه در آن مقطع اینگونه 
بوده، بر همین مبنا نیز بخش های مختلف اینگونه 
دیده شدند که شهرداری پیمانکار بوده، ناظر مسکن 
و شهرسازی اســت، طرح توسط مشاور طرح تهیه 
می شود، مرجعی باید طرح را اجرا کرده و ناظری بر 
آن نظارت کند، اما این الگو ســال ها جواب نداده و 
خود را در فرایند تهیه طرح هم نشان می دهد. طرح 

تهیه می شود، الزامات روزمره شهرداری وجود دارد 
و با نگاه مسکن و شهرسازی تناقض پیدا می کند.

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر 
مشهد اضافه کرد: در این اتفاقات گذشته و اختلاف 
نظرهــا در هر پروژه عمرانی، همیشــه پیمانکار با 
ناظر و با کارفرما اختلاف دارد. این در ســطح شهر 
نیز اتفاق افتاده و خروجی این شــده که اکنون بعد 
از 12، 13 ســال و با عوض شــدن سه شورا، هنوز 
طرح تفصیلی مشــهد درگیر است. راه و شهرسازی 
با شــهرداری، شــهرداری با راه و شهرســازی و 

استانداری اختلاف نظر دارند.
وی بیان کرد: طولانی شدن طرح جامع نیز بی تاثیر 
نبوده، یکی از دلایل این امر، اختلافی بود که خط 
حریم محدوده شــهر مشــهد با شهرستان طرقبه 
شــاندیز داشت که هنوز هم حل نشده و این باعث 
اطاله زمانی طرح جامع شده است. وقتی طرح جامع 
وجود نداشــته باشد، طبیعی است که طرح تفصیلی 
نیز زیرمجموعه آن بوده و آن هم دچار اطاله زمانی 

می شود. ما در دوره خود طرح جامع را ابلاغ کردیم، 
الان هم به شــدت پیگیر هســتیم تا این اختلاف 

مرزی بین طرقبه شاندیز و مشهد حل شود.
مهدی نیــا خاطرنشــان کــرد: این کار دســت دو 
وزارتخانه است که باید با محوریت استانداری حل 
و فصل شــود، چندان در اختیار مدیریت شــهری 
نیست، زیرا شهرســتان دیگری است. ما طرح های 
تفصیلی را به شــدت از شهرداری پیگیری می کنیم 
تا هرچه زودتر ارسال شود و ما شاهد طرح تفصیلی 
شهر مشهد باشــیم.رئیس کمیسیون شهرسازی و 
معماری شورای شهر مشهد گفت: شورا در راستای 
وظایف نظارتی خود چندین بار تاکنون به شهرداری 
اخطــار داده که طرح های تفصیلی را ارســال کند، 
متاســفانه هنوز این اخطارها از جمله اخطاری که 
مــن در صحن علنی به شــهرداری دادم به نتیجه 
نرســیده، امیدوارم قبل از اینکه به اقدامات قانونی 
بعدی توســط شورا بکشد، خود شــهرداری هرچه 

زودتر آن را ارسال کند. ند
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دبیر جشــنواره کن با اعــام این که این 
رویداد سینمایی قطعا در سال ۲۰۲۰ برگزار 
نخواهد شد، از نمایش آثار پذیرفته در این 
جشنواره در سایر رویدادهای سینمایی خبر 

داد.
به گــزارش ســینما ســینما، بــه نقل از 
جشــنواره  دبیر  فرمو«  »تیری  ایندی وایر، 
فیلــم کن در جدیدتریــن مصاحبه خود به 
 صورت رسمی اعام کرد، هفتاد و سومین 
دوره جشنواره فیلم کن در سال ۲۰۲۰ قطعا 
برگزار نخواهد شد. اما فهرست آثار پذیرفته 
شده در این دوره از جشنواره، در ماه ژوئن 

اعام خواهد شد.
او همچنین عنوان کرد: فهرست فیلم های 
جشــنواره کن ۲۰۲۰ به صــورت متداول 
ســال های گذشــته و در قالب بخش های 
رســمی رقابتی، نوعی نــگاه، غیررقابتی و 
… اعام نخواهد شــد. احمقانه است که 
تصور کنیم اتفاقی روی نداده. اما از صمیم 
قلب می خواهیم فیلم هایی که تماشا کردیم 
و دوســت داشــتیم را معرفی کنیم و این 
وظیفه ماست که به این فیلم ها کمک کنیم 

مخاطبان خود را پیدا کنند. همچنین برخی 
از فیلم های ارسالی به جشنواره کن ۲۰۲۰ 
برای دوره آتی جشــنواره در ســال ۲۰۲۱ 

دوباره مورد بررسی قرار می گیرند.
دبیر جشنواره کن همچنین گفت: فیلم های 

اعام شده در فهرست رسمی جشنواره که 
در مــاه ژوئن معرفی می شــوند، می توانند 
با لیِبل “کن ۲۰۲۰” در ســینماها و ســایر 
جشنواره های ســینمایی از جمله جشنواره 
ونیز، تورنتو، دوویل، سن سباستین، آنگولم، 

نیویورک، بوســان و جشنواره لومیر فرانسه 
به نمایش گذاشته شوند.

فرمو همچنین تاکید کرد: جشنواره امسال 
هیچ هیــات داوران و جایــزه ای نخواهد 
داشت و ابراز امیدواری کرد، »اسپایک لی« 

برای دوره آتی جشــنواره در ۲۰۲۱ ریاست 
هیات داوران رقابتی کن را بر عهده بگیرد..
مســئولان جشنواره کن پیش از این تاریخ 
اصلی ۱۲ تا ۲۳ ماه می )۲۳ اردیبهشــت 
تا ۳ خرداد( این رویداد مهم ســینمایی را، 
به ســبب شــیوع ویروس کرونا به تعویق 
انداخته و اعــام کرده بودنــد، پایان ماه 
ژوئن و اوایل جولای گزینه اصلی را برای 
برگزاری جشــنواره در نظــر گرفته اند. اما 
»امانوئل مکرون« رئیس جمهور فرانسه با 
تمدید شرایط قرنطینه در این کشور، اعام 
کرد برگزاری هر جشــنواره و رویدادی که 
مســتلزم تجمع افراد می شــود حداقل تا 
اواسط ماه جولای )اواخر تیر( ممنوع است 
و در نتیجه این تصمیم، برگزاری جشنواره 
کن ۲۰۲۰ بار دیگر در هاله ای از ابهام قرار 
گرفت. شــلوغی فصل جشنواره ها در پائیز 
نیز سرانجام مسئولان کن را بر این داشت 
تا قید جشنواره ۲۰۲۰ را بزنند. با این وجود 
بازار جشــنواره فیلم کن امسال به صورت 
آن لایــن و از تاریخ ۲۲ تا ۲۶ ژوئن )۲ تا ۶ 

تیر( برگزار خواهد شد.

کن 2020 برگزار نخواهد شد

پخش زنده مراسم 
 شب های قدر از

 رسانه ملی

شبکه یک سیما مراسم شب های قدر را امسال از مشهد مقدس و در جوار 
حرم امام رضا )ع( پخش می کند.

به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، شــبکه یک سیما مراسم شب های 
قدر را امسال از مشهد مقدس و در جوار حرم امام رضا )ع( پخش می  کند

بر اســاس برنامه ریزی های صورت گرفته مراسم شــب نوزدهم و اولین 
شب از لیالی قدر حوالی ساعت 23:10 با پخش دعای جوشن کبیر با نوای 

محمدرضا غلامرضازاده، مرثیه سرایی مهدی رسولی و سخنرانی آیت الله 
سیداحمد علم الهدی همراه خواهد بود.

همچنین پنج شــنبه 25 اردیبهشت و در شــب شهادت امیرالمومنین علی 
)ع( مراســم ویژه احیا با پخش قرائت دعای جوشــن کبیر با نوای حجت 
الاســلام جعفر اســلامی فر، مدیحه سرایی مهدی ســروری و سخنرانی 

حجت الاسلام ناصر رفیعی همراه است.

 همایش بین المللی زبان ها 
و گویش های ایران

فراخوان پنجمین همایش بین المللی »زبان ها و گویش های ایران« که در پاییز 1399 
برگزار می شود، منتشر شد.

به گزارش هنر آنلاین مرکز دائرة المعارف بزرگ اســلامی در این فراخوان، آشــنایی 
با آخرین دســتاوردهای پژوهشی در زمینه زبان ها و متون ایرانی باستان، میانه و نو، 
بررسی گستره زبان های ایرانی به عنوان یکی از عوامل پیوند میان ملت های منطقه 
و ایجاد انگیزه در پژوهشــگران جوان برای پژوهش های ژرف در عرصه زبان شناسی 

ایرانی را از اهداف همایش عنوان کرده است.
محورهای همایش زبــان و گویش های ایران نیز پژوهش های تازه در زمینه زبان ها 
و متون ایرانی باســتان )فارسی باستان، اوستایی، سکایی و مادی(، پژهش های تازه 
در زمینــه زبان ها و متون ایرانی میانه غربی )پارتی و فارســی میانه(، پژوهش های 
تازه در زمینه زبان ها و متون ایرانی میانه شــرقی )سغدی، ختنی، خوارزمی و بلخی(، 
پژوهش های تازه در زمینه متون کهن فارسی از دیدگاه زبان شناسی، جغرافیای زبان 
فارســی، رابطه زبان های ایرانی با دیگر زبان ها در گذر تاریخ و پژوهش های تازه در 

زمینه زبان ها و گویش های ایرانی اعلام شده است.
مقالات پذیرفته شده در این همایش در مجموعه مقالات پنجمین همایش بین المللی 
»زبان ها و گویش های ایران« منتشــر خواهد شــد. بر اســاس این فراخوان، زمان 
دریافــت چکیده و اصل مقــالات 31 مردادماه 1399، اعــلام نتایج داوری مقالات 
30 مهرماه 1399 و زمان برگزاری همایش آبان ماه  1399 اســت. همچنین محمود 
جعفری دهقی به عنوان دبیر علمی همایش و شیما جعفری دهقی و سعیده خان  احمدی 
به عنوان دبیران اجرایی همایش  معرفی شده اند. ژاله آموزگار، دانشگاه تهران، مرکز 
دائرة المعارف بزرگ اســلامی، محمود جعفری دهقی، دانشــگاه تهران، کارلو چرتی، 
دانشگاه ساپینزا، ایتالیا، اصغر دادبه، مرکز دائرة المعارف بزرگ اسلامی، حسن رضایی 
باغ بیدی، دانشگاه تهران، فرهنگستان زبان و ادب فارسی، زهره زرشناس، پژوهشگاه 
علوم انسانی و مطالعات فرهنگی،  نیکلاس سیمز ویلیامز، دانشگاه لندن، انگلستان، 
علی اشرف صادقی، دانشــگاه تهران، فرهنگســتان زبان و ادب فارسی،  بدرالزمان 
قریب، فرهنگستان زبان و ادب فارســی، مرکز دائرة المعارف بزرگ اسلامی،  آلبرتو 
کانترا گلرا، دانشــگاه سالامنکا، اســپانیا، فتح الله مجتبایی، مرکز دائرة المعارف بزرگ 
اســلامی و کتایون مزداپور، پژوهشگاه علوم انســانی و مطالعات فرهنگی، اعضای 
هیات  علمی همایش »زبان ها و گویش های ایران« هســتند علاقه مندان می توانند 
 /https://icild.ir  برای ثبت نام و شرکت در این دوره از همایش  به آدرس تارنمای

مراجعه کنند و یا با شماره 091221۷9۶۷2 تماس بگیرند.

در خانه بمانیم از نگاه دوربین

بهترین عکس ها از نگاه مردم در مســابقه عکاسی »در خانه بمانیم از نگاه دوربین« 
معرفی می شوند.

به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی انتشارات سیب سرخ، با پایان یافتن مهلت 
ارسال اثر به نخســتین دوره مسابقه عکاسی »درخانه بمانیم از نگاه دوربین«، مردم 
از میان آثار ارســالی به این مسابقه، به یک اثر یا آثار مورد نظر خود از طریق سایت 
این انتشارات یا صفحه رسمی اش در اینستاگرام  رای می دهند و در نهایت دو عکس 
که بالاترین رای مردمی را از نگاه مخاطب دریافت کنند، به عنوان بهترین های نگاه 

مردمی معرفی معرفی می شوند.
برگزیدگان اول تا سوم مسابقه عکاسی »در خانه بمانیم از نگاه دوربین« از نظر هیئت 
داوران به ترتیب جایزه 10 میلیون ریالی به همراه لوح تقدیر و ســه عنوان کتاب از 
انتشارات یادشــده، جایزه هفت میلیون و 500 هزار ریالی به همراه لوح تقدیر و سه 
عنوان کتاب از همین انتشــارات و جایزه پنج میلیون ریالی به همراه لوح تقدیر و سه 

عنوان کتاب دریافت می کنند.
مســابقه عکاســی »در خانه بمانیم از نگاه دوربین« با هدف فرهنگ سازی رعایت 
فاصله گــذاری اجتماعی در ارتباطات اجتماعــی در روزهای قرنطینه، ادامه ماندن در 
خانه، استفاده از ابزار هنر برای فرهنگ سازی، معرفی و آگاه سازی در رابطه با حوادث 

و شرایط غیرمنتظره و غیرقابل پیش بینی برگزار می شود.
این مسابقه در سه بخش با محورهای »عکس با رعایت آئین ها و رسوم نوروز 
در روزهای قرنطینه با ماندن در خانه«، »در خانه بمانیم و محیط خانه را برای 
خود و اطرافیامان زیبا کنیم« و »از پشــت پنجره و روی بالکن عکاسی کنید« 

تا 31 اردیبهشت ماه پذیرای آثار است.
شرکت در این مســابقه برای تمامی هنرمندان و علاقه مندان به عکاسی آزاد 
است و هر شرکت کننده می تواند حداکثر پنج عکس )حداکثر تا یک مگابایت( 
در محورهای اعلام شده به آدرس ایمیل Sibesorkhpub@gmail.com  یا 
هشتگ  #QuarantineSibeSork  ارســال کند. شرکت کنندگان همچنین 
موظف اند نام اســتان، شهر، نام و یا شهرت ســوژه عکاسی شده را ذکر کنند. 

آثاری که انتخاب و برگزیده شود در یک کتاب به چاپ می رسد.

اتاق نور در جشنواره ایندی فست
به گزارش هنرآنلاین، فیلم »اتاق نور« ســاخته  پویــا عاقلی زاده برنده  جایزه  
ایندی فســت  از جشــنواره    Award of Excellence Special Mention

)IndieFest( در آمریکا شد.
در متــن هیئت داوران این جشــنواره دربــاره  فیلم »اتاق نور« آمده اســت: 
فیلم ســازی پس از دنبال کردن تصویر زنی که ذهن او را تسخیر کرده است، 
در جهــان خیالی خود به دام می افتد. یک فیلم کوتاه تخیل و تحریک آمیز که 
خلاقانه از تصاویر منحصر به فرد، اســتعاره های هنری و طراحی صدا استفاده 
کرده اســت. فیلم »اتاق نور« در  سال 1398 به نویسندگی و کارگردانی پویا 
عاقلی زاده ساخته شــده و پیش از این نیز در جشنواره های فیلم کوتاه تهران، 
گاردن ســیتی هند، جرسی شــور آمریکا و لیفت آف انگلستان صاحب کسب 

مقام شده است.

اوضاع فعلی، محصول واکنش دیروز است
علی مرادی مراغه ای، از وضعیت تاریخ شناسی در ایران می گوید

همــه ما انســان ها 
باید تاریخ را بدانیم 
کنیــم.  کشــف  و 
دانســته هایی کــه 
زندگی  در  می تواننــد 
داشته  سزایی  به  تاثیر 
باشــند. تاریــخ یعنی 
درس  و  گرفتن  درس 
پــس دادن بــه زمانه 
یعنی  تاریــخ  خــود. 
خوب  کارهــای  بــه 
نســل های قبل افتخار کنیم و اشتباهات 
و کارهای ناپسند را تکراری دیگر نداشته 
باشیم. تاریخ ها فرهنگ ساز هستند. علی 
 مرادی مراغه ای، فارغ التحصیل رشــته 
کتابداری از دانشگاه تبریز و رشته فلسفه 
غرب از دانشــگاه تهران است که مدت 
25 سال تحقیقاتی بر تاریخ معاصر ایران 
داشــته و حاصل این تحقیقات ده کتاب 
در حوزه تاریخ بوده که از سوی انتشارات 
داخــل و خارج از ایران چاپ و منتشــر 
شــده اند. همچنین تا کنون 20 پژوهش 
و حــدودا 500 مقاله و مصاحبه از وی در 

نشریات و جراید مختلف کشور و 
حوزه مجازی منتشر شده است. آنچه در 
ادامه مطلب می خوانید، حاصل گفتگوی 
صبح امروز با این تاریخ شــناس ایرانی 

است.
 تعریف شما ازکلمه تاریخ چیست؟ 

از امرســن می پرســند تاریخ چیســت؟ 
و او در پاســخ می گوید چــه چیز تاریخ 
نیســت؟! در یک جمله شاید بتوان گفت 
که تاریخ چگونگی انســان شدن انسان 
است و آگاهی از آنچه در این صیرورت و 
شدن، بر او گذشته است. به نظرم هرگز 
حقیقــت نهایی هیچ رخــداد تاریخی به 
تمامی گشوده نخواهد شد. اما با کوشش 
علمــی می توان به آن نزدیک شــد. در 
واقــع، مورخان بعدی از راه می رســند و 
با متدهای جدیدتر و با در اختیار داشــتن 
منابع و مســتندات بیشتر، دایره شناخت 
ما را نســبت بــه یک واقعــه تاریخی، 
مثــلا انقلاب مشــروطیت یــا کودتای 
آرشیوهای  می کنند.  گسترده تر  28مرداد 
اســناد محرمانه باز می شوند و سوالات 
جدیدتری بــه مغز پژوهشــگران جدید 
خطــور می کند و در نتیجه شناختشــان 
نسبت به حادثه مربوطه، ژرف تر و ژرف تر 
می گردد. اما هرگز و هیچگاه حقیقت به 
طور کامل روشن نخواهد شد و در نتیجه، 
تاریخ نویســی و کوشــش برای شناخت 
تاریخ گذشته، هرگز تمام نخواهد داشت. 
اینکه ما مورخان هیچگاه  خلاصه کلام 

بیکار نخواهیم شد.
چرا باید هر نسلی تاریخ گذشته خود را بیشتر 

بداند؟ 
قطعا بــرای اینکه اشــتباهات عدیده ای 
که پدرانشان مرتکب شــده اند را دوباره 
مرتکب نشــوند. ما انسان ها عمر محدود 
و تجارب محدودتری داریم. اما برعکس 
بقیــه موجــودات، می توانیــم به کمک 
علــم تاریخ و با آگاهــی از عملکردهای 
عظیم گذشــتگان و تجــارب بی نهایت 
ارزشمندشان، کمتر اشــتباه کنیم. تاریخ 
جزو ســودمندترین علوم است. به همین 

خاطر اســت که باید از آن بهره برد. در 
غیر این صورت، به قول لاروشفوکو، هر 
نســلی که تاریخ گذشته خودش را نداند، 
محکوم به تکرار آن می گردد. رخدادهای 
تاریخی عین هم نیســتند و تنها یک بار 
اتقاق می افتند. اما مشــابهت های زیادی 
باهم دارند. مثالی می زنم: محمدعلی شاه 
فقط یکبار مجلس را به توپ بسته و این 
حادثه فقط یکبار اتفاق افتاده اســت. اما 
در طول تاریخ افرادی دیگر نه عین اوف 
اما شــبیه او مجلس را به توپ بسته اند. 
مثلا وقتی رضاشــاه مجلــس را از ذات 
خود تهی کــرده، آن را طویله می نامید. 
در واقع این هم یک نوع به توپ بســتن 
مجلس بــود! و البته نتایج تلخ آن را هم 
عینا مانند محمدعلی شــاه دید! می بینید 
که عبرت و ســودمندی علــم تاریخ در 
همین مشابهت ها است. با مطالعه تاریخ، 
تنها علل پیشــرفت جوامع و ســعادت 
مردان و زنان بزرگ را درنمی یابیم، بلکه 
به بدبختی ها و خبط ها و ضعف هایشــان 
هم پی می بریم. چرا که هیچ سرنوشــتی 
چــه خوب و چــه بد، بــرای هیچ ملتی 
از پیــش رقــم زده نشــده، بلکه بخش 
عظیمی از آینده در گــرو عملکرد فعلی 
آنها اســت، همچنان که بخش عظیمی 
عملکردهای  محصول  فعلی،  وضعیت  از 

گذشتگانمان بوده است.
تاریخ چقدر در زندگی روزمره ما دخیل است؟ 
در سوال قبلی به فواید تاریخ تا حدودی 
اشــاره کــردم و اینکه تاریــخ چقدر در 
زندگی روزمره ما دخیل اســت. شناخت 
اوضــاع فعلــی در گرو شــناخت دیروز 
اســت. چون بخش اعظــم علل اوضاع 
فعلی، محصــول عملکردها و کنش های 
دیروزی اســت. تمامی حوزه ها تاریخمند 
هستند. از پزشکی گرفته تا حوزه سینما، 
تا هنر و سیاست. پس سیاست مداری که 
از زمامداران گذشــته و عملکردهای آنها 
آگاهی نداشته باشد و عبرت نگیرد، امکان 
موفقیت نخواهد داشــت. هچنین ادیبان 

نیز نیازمند شناخت ادبای گذشته و فهم 
اشعار و نوشــته های قبل از خود هستند. 
امروزه در هر حوزه ای که تخصص داشته 
باشــیم، در مرحله اول شناخت تاریخ آن 
حوزه، دید و نگرش ما را نسبت به حوزه 
تخصصــی خودمان عمیق تر می  کند. در 
واقع، ورزشکاری که نداند علل موفقیت 

ورزشــکاران قبلی در آن رشته چه بوده، 
امکان موفقیت کمتری خواهد داشــت. 
اما علاوه بر تمام ایــن موارد جزیی که 
به آنها اشــاره کردم باید عرض کنم که 
جوانی کــه از تاریخ میهن خود بی اطلاع 
اســت، کمتر می تواند در اوضاع سیاسی، 
اقتصادی و فرهنگی کشور خود مشارکت 
کند و سودمند باشد. جامعه امروز ما تشنه 
جوانانی است که شناختی ژرف از تاریخ و 

فرهنگ کشور خود داشته باشند.
چه رابطه ای میان تاریخ و فرهنگ وجود دارد؟ 
در این مورد می تــوان از عبارت »تاریخ 
فرهنگی« استفاده نمود که به عنوان یک 
رشــته تحصیلی و یا بــه عنوان موضوع 
پژوهش استفاده می شود. تاریخ فرهنگی 
به عنوان یک رشته تحصیلی، به مطالعه 
سنت های فرهنگی و تجربیات فرهنگی 
تاریخی می پــردازد و وقایــع مربوط به 
فرهنــگ ، آداب و رســوم و هنرهــای 
گذشتگان را تا به امروز مورد بررسی قرار 

می دهد.
چرا نسل کنونی با تاریخ بیگانه است؟

متســفانه همینطور اســت. بســیاری از 
آنان تاریــخ و قهرمانــان میهن خود را 
نمی شناســند و شناختشــان مثلا از یک 
فوتبالیســت یــا خواننده یا یک ســتاره 
هالیودی بیشتر از قهرمانان تاریخی خود 
مانند عباس میرزا است. این مسئله علل 
مختلف و پیچیــده ای دارد. از خانواده و 
سیستم تربیتی گرفته تا سیستم آموزشی 
و وضعیت و میــزان مطالعه و همچنین 
عملکرد نهادها و مســئولان فرهنگی و 

غیره.
چگونه می توان نقش تاریخ را در ابتدای ورود 

کودک به جامعه نهادینه کرد؟
از همیــن مقطع باید آغاز کرد و از درون 
خانواده و از جشن تولدها شروع کرد که 
به جای هدیه دادن اســباب بازی و توپ 
و تفنــگ می توان کتاب هــای تصویری 
جذاب از قهرمانان تاریخی هدیه داد. اما 
باید از خودمان شروع کنیم چون کودکان 
عملکردهای  و  رفتارهــا  منیاتورف  مثل 
ما را تقلیــد می کنند بنابراین اگر ما اهل 
کتــاب و مطالعــه و دارای کتابخانه در 
خانه باشــیم، کودک نیز خود را در یک 
فضای فرهنگی غنی دیــده و با مطالعه 
و کتــاب بــزرگ می شــود. در حالیکه، 
حاضریم میلیون هــا تومان برای دکور و 
کابینت آشپزخانه مان خرج کنیم، اما دریغ 
از یک قفسه کتاب. پس از خانواده، نوبت 
به سیســتم آموزشی می رســد که باید 
کودک را با کتابخانه و مخزن کتاب آشنا 
کند و همچنین مواد درسی و کتاب های 
تاریخــی جذاب نیز در این مورد بســیار 

تاثیرگذار هستند.
رابطه تاریخ با آینده در چیست؟

حتمــا به اصطلاحی بنــام آینده  پژوهی 
برخورده اید که به چگونگی ظهور »فردا« 
از دل »امــروز« می پردازد. از ســپیده 
دم تاریخ، بشــر می خواســته سرنوشت 
آینــده خود را پیش بینــی کند و در واقع 
پیشگویان و کاهنان کســانی بودند که 
در گذشــته تلاش داشــتند به نحوی به 
این اشتیاق مردم پاســخ دهند که البته 
همگی با شکســت مواجه شــده اند. چرا 
که در مورد آینده، هیچ چیز یقینی وجود 
ندارد. اما یک مســئله را نمی توان نادیده 
گرفــت و آن اینکه، بدون شــک آینده 

از عملکردهای فعلی نســل حاضر زاده 
می شود و نقش فعلی ما سرنوشت آینده 
مــا را رقم می زند. می توانیم با شــناخت 
عوامل تاثیرگذار و توســل بــر آنها، در 
باشیم. پس،  تأثیرگذار  آینده  سرنوشــت 
آینده پژوهی پیشــگویی نیســت. بلکه 
آینده  پژوهی هنر شــکل دادن به آینده 
 اســت. ملت ها و مخصوصا سیاستمداران 
می توانند با شــناخت تاریخ گذشــته در 
عملکردهای خود کمتر دچار اشتباه شده 
و در نتیجه با اتخاذ تصمیمات واقع بینانه، 
آینده ای روشــن برای مردم خود ترسیم 

کنند.
از رابطه فلسفه با تاریخ بگوئید؟

به نظرم این جملــه از ویل دورانت باید 
باشــد که مورخ باید حتما فلســفه بداند 
و نمی تواند مســتغنی از فلســفه باشــد 
چــرا که مــورخ باید ذهنــی انتقادی و 
همچنین جامع نگر داشته باشد و البته از 
قدرت تخیل و تصور بــرای فهم روابط 
و مناســبات بین رخدادها برخوردار باشد. 
بنابراین نیازمند فلســفه است تا او را از 
ذهنــی ورزیده برای تحلیل عقلانی امور 
و رخدادها برخوردار کند. ولتر در رســاله 
»آداب و رســوم و روحیــات ملل«، آرزو 
می کــرد کــه ای کاش تاریــخ قدیم را 
فلاسفه نگاشته بودند تا خواننده امروزی 
نیز مانند یک فیلســوف تاریخ را مطالعه 
میکرد. بدون فلســفه و عقلانیت و نقد 
خردمندانه گذشــتگان، تاریخ به صورت 
ســطحی در حد نقلی تنزل خواهد کرد و 
به صورت افســانه  های غلوآمیز و گرفتار 
درحــب و بغض  و در خدمــت فاتحان 

قدرت در خواهد آمد.
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: تاریــخ یعنی درس 
پس  و درس  گرفتــن 
زمانه خود.  بــه  دادن 
تاریخ یعنی به کارهای 
نســل های  خــوب 
قبــل افتخــار کنیم و 
اشــتباهات و کارهای 
ناپسند را تکراری دیگر 
نداشته باشیم. تاریخ ها 

فرهنگ ساز هستند
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5۱۱/۱اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد منطقه پنج 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد ســند رسمی . برابر رای شــماره 1398۶030۶2۷10045۶3 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک مشهد منطقه 
پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم فاطمه فاطمی شــریفی فرزند جمیل به شــماره شناسنامه 
818 صادره از مینودشــت در ششــدانگ یک باب خانه به مساحت ۷1/10 متر مربع قسمتی از پلاک ۶8 
اصلی بخش 9  واقع در طبرسی شمالی 1۷ خداشناس ۶ پلاک 38 اعیان متعلق به خود متقاضی وعرصه 
موقوفه ظهیر الدوله محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 
اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد 

شد. م.الف893
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/23 
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/3/۷

حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد
************************

5۱۱/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک گناباد

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد سند رسمی . 1ـ نظر به دستور مواد 1 و3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رســمی مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره 1398۶030۶013001939 مورخ1398/9/2۷ 
هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک گناباد تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای محمد عجمی فرزند مهدی در ششــدانگ یک باب منزل مسکونی به مساحت 
243/۷2 متر مربع از پلاک  شــماره 5۷9 فرعی از 11۷ اصلی واقع در اراضی خشــوئی بخش یک حوزه 
ثبت ملک گناباد خریداری شــده از آقای ابراهیم شــرکتی مالک رسمی محرز گردیده است، لذا به موجب 
ماده 3 قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی و ماده 13 آئین نامه 
مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه و محلی / کثیرالانتشــار در شهرها 
منتشــر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته 
باشــند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به 
اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و گواهی تقدیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست 
به اداره ثبت محل تحویل دهد ک در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت 
و در صورتــی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه 
عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع 

از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/23
. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/3/۷

سید ضیاء الدین مهدوی شهری ـ سرپرست ثبت اسناد و املاک گناباد

5۱۱/3اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد 
سند رسمی . نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مصوب 1390/9/20 و برابر رای شــماره 1398۶030۶00۶003305 هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور 
مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای حســینعلی 
احمدیان فرزند اکبر به شــماره شناســنامه 9۶0 صادره از تربت حیدریه نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت 1۶3متر مربع )یکصد وشصت سه متر مربع( قسمتی از پلاکـ ۷۶ فرعی اراضی حسنی علیا پلاک 232 
اصلی دهســتان اربعه واقع در خراسان رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری  مع الواسطه  
از محل مالکیت مشــاعی خانم رفعت فرســتاده صنوبری محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو 
نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع 
به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت 
به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در 
این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی 
واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به 

صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/۷ تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/2/23

محمد کاظم باقرزاده ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه
*************************************

5۱۱/5اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  
فاقد ســند رسمی . نظر به دســتور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره 1398۶030۶00۶0029۷۶ هیات دوم موضوع ماده یک 
قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریــه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی 
خانم عفت رضائی فرزند حســین به شماره شناســنامه 5093 صادره از رشتخوار نسبت به ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت ۶9/10 متر مربع) شصت ونه و ده صدم مترمربع(   قمستی از پلاکـ 1 فرعی از اراضی 
شهر پلاک349۷ اصلی واقع در خراسان رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری با مبایعه 
نامه عادی از مالک رســمی آقای علی اشجعی محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت 
به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به 
آرای اعلام شــده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت 
به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در 
این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی 
واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به 

صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/۷ تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/2/23

سید محمد حسینی ـ قائم رئیس واحدثبتی تربت حیدریه

5۱۱/4اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک مشهد تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  
فاقد ســند رســمی . نظر به دســتور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رســمی مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره 1398۶030۶00۶0031۷۶ هیات دوم موضوع 
ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض 
متقاضی آقای علی اکبر شــیبانی فرزند عباســعلی به شماره شناســنامه ۶ صادره از تربت حیدریه نسبت 
به ششــدانگ یکباب ساختمان به مســاحت13۶/58 متر مربع)یکصد وسی و شش وپنجاه وهشت صدم 
مترمربع(  قمستی از پلاکـ 221 از اراضی دیزقندپلاک 231 اصلی دهستان اربعه واقع در خراسان رضوی 
بخش یک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری مع الواســطه از مالکیت رجبعلی عارفی محرز گردیده 
است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 
13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار 
در  شــهرها منتشــر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ 
انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند.  
معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
نماید و گواهی دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه 
حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور 

سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. 
تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/2/۷

 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/2/23
سید محمد حسینی ـ قائم مقام رئیس واحد ثبتی  تربت حیدریه

*************************************

مفقودی

برگ سبز و ســند کمپانی موتور سیکلت پیشتاز  مدل 1388 به شماره پلاک 2۷93۶-۷۶1 شماره موتور 
NEG095۶252 شــماره شاســی NEG125A8808292 به نام حســن حاجی محمدی تیموری مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط میباشد.
مفقودی

برگ ســبز موتور سیکلت پیشتاز  مدل 139۷ به شماره پلاک ۷3482-۷۷۶ شماره موتور 012444934۶ 
شــماره شاســی NEB8EPKBDJ1A01091 به نام محبوبه ترابی مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 

میباشد.
مفقودی

برگ سبز و ســند کمپانی موتور سیکلت پیشتاز  مدل 1389 به شماره پلاک 81383-۷۶2 شماره موتور 
NEG0959388 شــماره شاســی NEC000۶2SA به نام احمد بهرادیان مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط میباشد.

از انحلال و مخالفت با تشکیل دوباره 
وزارت تجارت دنبال چه بوده و هستند؟

محمد حسن روشنک 
رییس کمیسیون تجارت اتاق بازرگانی ، صنایع ، معادن و کشاورزی خراسان رضوی

وزارت  انحــلال  از  قبــل  قلــم 
بازرگانــی در یادداشــت هایی از 
عواقب خطرنــاک این اقدام و بعد 
از انحلال چند ماه یکبار نوشــت 
تجارت  وزارت  زودتــر  اگر هرچه 
تجارت  و  تولید  نشــود  تشــکیل 
کشور با خســارات سنگین مواجه 
خواهد شد تصور نمی کرد مجلس 
بار دیگر با تشکیل وزارت تجارت 

مخالفت کند.
متاسفانه همان جمعی که به اشتباه 
و یا هدفمند انحلال وزارت تجارت 
را رقم زدند حاضر نشدند به اشتباه 
خود اعتراف و یا آنان که از انحلال 

هدف مشخص داشتند نیز نخواستند قبول کنند که اشتباه کرده اند.
چرا با وجود اینکه مدت هاست نظر بسیاری از جمله دولت بر آن قرار گرفته بوده که 
وزارت منحل شده مجدد احیا شود ، مجلسی که جمع قابل توجهی از رأی دهندگان 
آن به عدم احیای وزارت بازرگانی رأی داده اند برای قانون گذاری بر اســاس قانون 
و شرع رد صلاحیت شده اند بدون اینکه بگویند حاصل انحلال برای تولید و تجارت 

چه بوده است. با لجبازی نظر به عدم تشکیل مجدد آن دادند .
جالب اینجاســت کــه وزیر منتخب دولت نیز کــه در اداره صنعت ، معدن و تجارت 
آنگونه خرابکاری کرده که پراید پانزده میلیون تومانی به صد میلیون تومان رســیده 
و از معدن و تجارت نیز خبری نیست ،با نادیده گرفتن نظر هیئت دولت که براساس 
کارشناســی انجام شده بوده با انحلال کنندگان هماهنگ و همه را برای مخالفت با 
نظر دولت بســیج و خود نیز برای عدم تصویب تشکیل مجدد وزارت تجارت آستین 

بالا زده تا خرابکاری ها را پوشانده و جلوی استیضاح خود را بگیرد .
وزیر ســابق صنعت ، معدن و تجارت که کارنامه بزرگی در بین وزرای ناموفق دولت 
دارد غافل از اینکه مجلســی که جمعی از آنها رد صلاحیت شــده اند در حال اتمام 
است ، لذا دولت که در این مورد محافظه کارانه و انفعالی عمل می نموده تا تشکیل 
مجلس جدید تایید صلاحیت شــده ها فرصت دارد تا ازحیثیت کارشناســان و حوزه 

تولید و تجارت خود البته بسیار دیر دفاع کند.
آنچه مســلم است تشکیل وزارت تجارت دیر یا زود حتمی خواهد بود ، با این تفاوت 
که حتی یک روز تاخیر در این مورد خسارت بیش از پیش به صنعت ، معدن، تجارت 

و اصناف کشور تحمیل می نماید .

ماموریت های ویژه سرپرست وزارت صمت چیست

وزیرصمت خیابانی شد
مدیریت بازار و تأمین کالاهای اساســی، ساماندهی 
قیمت خودرو، رفع موانع تولید و تعمیق ساخت داخل، 
کمک به توســعه صادرات غیرنفتــی و بهبود فضای 
کسب و کار، 5ماموریت رئیس جمهور برای سرپرست 

وزارت صمت است.
به گزارش مهر، حســن روحانــی، رئیس جمهوری 
اسلامی ایران عصر دیروز در حکمی، حسین مدرس 
خیابانی، قائم مقام وزیر صنعــت، معدن و تجارت در 
امور بازرگانی به ســمت سرپرســت وزارت صنعت، 
معدن و تجارت منصوب شد. او اکنون جایگزین رضا 
رحمانی، وزیر سابق صنعت، معدن و تجارت شده تا 5 
مأموریت ویژه را در این مسئولیت که از سوی رئیس 

جمهور به او سپرده شده است را به ثمر برساند.
۵ مأموریت ویژه حسن روحانی به مدرس خیابانی

روحانــی مــدرس خیابانی را مکلف کــرده تا ضمن 
افزایــش هماهنگی درون ســازمانی و تعامل مؤثر با 
دستگاه های ذیربط اعم از بخش دولتی و غیردولتی، 
تمــام توان و وقت خود را نیز با بهره گیری از ظرفیت 
مجموعــه همــکاران و آرای صاحب نظــران نماید.

در واقع، سرپرســت جدید وزارت صمــت مأموریت 
یافته تا نســبت به »مدیریت بازار و تأمین کالاهای 
اساسی«، »ســاماندهی قیمت خودرو »، »رفع موانع 
تولید و تعمیق ســاخت داخل«، »کمک به توســعه 
صادرات غیرنفتی« و »بهبود فضای کســب و کار« 
اقدام کند.30 خرداد 98 بود که با حکم رضا رحمانی، 
حســین مدرس خیابانی به ســمت قائــم مقام وزیر 
صنعــت، معدن و تجارت منصوب شــد. او تا پیش از 
اینکه سکاندار بخش بازرگانی وزارت صنعت شود، در 
بخش های مختلفی معدنی و صنعتی نیز فعالیت های 
عمده ای انجام داده و شــاید این یکی از محاسن وی 
در پذیرش مســئولیت جدید اســت؛ چه آنکه در این 
حوزه به خصــوص در بخش ارزآوری همچون معدن 
و اجرای پروژه های صنعتی، ســبقه طولانی داشته و 
می تواند نابسامانی های موجود در این وزارتخانه را تا 
حدود زیادی آسیب شناسی کرده و در جهت رفع آن 

گام بردارد.
وی که دانش آموختۀ دانشــگاه علم و صنعت ایران 
اســت، از حدود 18 ســال قبل، در وزارت بازرگانی 
در مســئولیت هایی چون قائم مقام معاونت بازرگانی 
داخلی، مدیــرکل برنامه ریزی وزارت بازرگانی، مدیر 
کل تأمین و توزیــع کالا، مدیر کل دفتر تنظیم بازار، 
هیأت مدیرة شرکت بازرگانی دولتی ایران مشغول به 
کار بوده و در عین حال، نزدیک به 10 ســال تلاش 
به عنوان عضو هیأت مدیره ســازمان صنایع کوچک 
و شــهرکهای صنعتی، عضو هیات مدیره شــرکت 
بازرگانی دولتی ایران، مدیرعامل و عضو هیات مدیره 

چند واحــد تولیدی و صنعتی از جمله شــرکت های 
سیمان شاهرود، ســیمان زنجان، سیمان فیروزکوه، 
مجتمع فولاد خراســان، موتور سازان )تراکتورسازی 
ایران(، ســیمان مازندران، ســیمان غرب و شرکت 
توســعه صادرات را در کارنامۀ خود به ثبت رســانده 

است.
او که با دو مأموریت ویژه از سوی مقام معظم رهبری 
به منظور ساماندهی بازار و توسعه صادرات غیرنفتی، 
حــوزه قائم مقام وزیر صنعت، معــدن و تجارت را در 
دوران وزارت رضا رحمانی مدیریت می کرد، دو دستور 
کار عمده تهیه نقشه راه تنظیم بازار و تهیه نقشه راه 
توســعه صادرات را در دوران مسئولیت خود به نتیجه 
رســاند و در عین حال، در چند مقطع حســاس بازار 
در بــدو ورودش به لحاظ تأمیــن و توزیع کالاهای 
اساســی، ضروری و مورد نیاز مردم، در ایام افزایش 
قیمت بنزین، شــیوع ویروس کرونا، تنظیم بازار شب 
عیــد و تنظیم بازار ماه مبــارک رمضان، به خوبی از 
عهده مسئولیت تنظیم بازار و تأمین به موقع کالاهای 

اساسی مورد نیاز کشور برآمد.
در این میان، در دوران شــیوع ویروس کرونا، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت دوشــادوش وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی به تهیــه اقلام و مایحتاج 
مورد نیاز کادر درمانی و تجهیزات پزشکی اعم از مواد 
ضدعفونی کننده، ماسک و لباس پزشکی حرکت کرده 
و به تأمین مایحتاج مــورد نیاز مردم پرداخت و حال 
بخش صنعت و معدن است که یکی از مأموریت های 

مهــم و ویژه مدرس خیابانی در این حوزه به شــمار 
مــی رود که باید از چالش ها و بحران های متعددی به 
خصوص در حوزه تنظیم بازار فولاد و خودرو به خوبی 
برآید؛ اگرچه ســبقه صنعتی او می تواند یاری رســان 

تصمیم گیری های صحیح در این بخش باشد.
رضا رحمانی که بود؟

رضــا رحمانی، وزیر برکنار شــده صنعــت، معدن و 
تجــارت در دولــت دوازدهم، پیــش از اینکه پایش 
بــه وزارت صنعت، معدن و تجارت باز شــود، رئیس 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس در دوره مجلس 
نهم بود. 5 تیرماه ســال 95 بود کــه او پس از عبور 
از سمت ریاست کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
شــورای اســلامی که البته پس از ترک مسئولیت او 
در معاونــت اداری و مالی ایران خودرو در زمان نجم 
الدین، برایش حاصل شــده بــود، با حکم محمدرضا 
نعمت زاده، وزیر صنعت، معدن و تجارت به ســمت 
قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت منصوب شد.

البته رضا رحمانــی خود در دوره مجلس دهم کاندید 
نشده بود تا به مســئولیت پیشنهادی خود در وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت به عنــوان قائم مقام وزیر 
بپردازد.وی در نهایت، در آبان ماه سال 139۷ با 203 
رأی موافــق، 49 رأی مخالــف و 13 رأی ممتنع از 
مجموع 2۶5 نماینــده حاضر، به عنوان وزیر صنعت، 

معدن و تجارت انتخاب شد.
حاشیه های مدیریت رحمانی در وزارت صمت

شــاید یکی از مهمترین چالش های پیش روی رضا 

رحمانی، وزیــر صنعت، معدن و تجــارت در دوران 
وزارتــش موضوع قیمت خودرو و آشــفته بازار آن با 
قیمت های نجومی بود که برخی گمانه زنی ها حکایت 
از آن دارد که یکی از چند دلیل برکناری وی از سوی 

رئیس جمهور هم دقیقاً همین موضوع بوده است.
البته او نقاط مثبتی هم در عملکرد خود داشــته است 
که دو بار از ســوی مقام معظــم رهبری مورد تقدیر 
قرار گرفته اســت. در این میان داخلی ســازی یکی 
از پروژه های مهمی بود که از ســوی وزارت صنعت 
پیگیری شــد و در نهایت منجر به عقد قرارداد حدود 
1.5 میلیارد دلاری با تولیدکنندگان داخلی بود که آن 
دســته از قطعاتی را که از خارج وارد می شد و توانایی 

تولید داخلی دارند را به تولیدکنندگان داخلی بسپارد.
اکنون در مقابــل نقاط مثبت، بارهــا و بارها وزارت 
صنعت به دلیل مشــکلاتی که در حوزه بازار فولاد و 
چالش های مرتبط با قیمت گذاری آن وجود داشت، در 
تیررس انتقادات قرار گرفت، اگرچه برخی ها هم وضع 
عوارض صادراتی بر روی برخی محصولات معدنی را 

نیز به باد انتقاد گرفتند.
به هر حال اکنون مسئولیت خطیری به عهده حسین 
مــدرس خیابانی، سرپرســت وزارت صنعت، معدن و 
تجارت قــرار دارد تا علاوه بر تداوم حرکت مثبت در 
حــوزه تنظیم بازار و تأمین و توزیع به موقع کالاهای 
اساسی، بخش صنعت و معدن کشور را هم که اکنون 
با برخی کاســتی ها مواجه اســت، بــر روی دور تند 

فعالیت قرار دهد.
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